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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Mimořádná investiční příležitost

Zajištěné e-Finance dluhopisy akciemi

Investujte do nemovitostí
prostřednictvím dluhopisů e-Finance

Investiční a realitní koncern e-Fi-
nance, a.s. uvádí na český inves-
tiční trh tříleté dluhopisy s ročním
úrokem 9 % v prvním roce, 8 % ve
druhém roce a 7 % ve třetím roce za-
jištěné zástavním právem na akciích
hotelové skupiny EFI Hotels & Pro-
perties, a.s.
Prostředky získané emisemi dlu-
hopisů využívá k investicím, které
jsou výhradně spojeny s komerč-
ními nemovitostmi jako jsou hote-
ly, bytové domy, kancelářské a ob-
chodní prostory, které provozuje
pod známou renomovanou značkou
EFI.

Pokud začnete investovat s e-Fi-
nance, a.s. budete se podílet na vý-

nosech z komerčních nemovitostí.
Investice s námi Vám přinese vždy
atraktivní úrok s přiměřeným zajiš-
těním skutečným majetkem. Do bu-
doucna přednostně předložíme na-
šim investorům nabídku na upsání
akcií skupiny EFI Hotels & Proper-
ties, a.s. Pokud ji využijete, stane-
te se přímými vlastníky EFI Hotels
& Properties, a.s. s pravidelnou roční
dividendou.

Investorské benefityInvestorské benefity
Každý investor investující do emi-
sí zajištěných dluhopisů e-Finan-
ce, a.s. získá voucher na 20%
slevu na až pětidenní pobyt pro
6 osob, ve kterémkoliv EFI HotelůEFI Hotelů,
viz. www.efihotels.comwww.efihotels.com.

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně. www.e-finance.eu info@@e-finance.eu

+420 515 555 555 +420 515 555 525
BRNO, eFi Palace Komplex, Bratislavská 52 PRAHA, Budova City Empiria, Na Strži 1702/65

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska
toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení
(EU) 2017/1129. Konečné podmínky a prospekt
dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-
-finance.eu/dluhopisy-informace.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři
přečetli základní prospekt spolu s jeho koneč-
nými podmínkami, nežli učiní investiční rozhod-
nutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do
cenných papírů.

GASTRO ZÓNA & ŘEMESLNÝ JARMARK
• Řemeslná piva a limonády z EFI PIVOVARU
• Uzené speciality z udírny
• Venkovní grilování: grilované sele a opékání

zámeckých buřtů
• Hranolky, frgály, kotlíkový zámecký guláš, speciality z ulity,

křupaví červíci, lívanečky a mnoho dalších jídel
• Degustační stánky s víny
• Ochutnávka pálenek a likérů z řemeslného lihovaru

Anton Kaapl a lihovaru Rudolf Jelínek

PROGRAM
• Soutěže pro rodiny s dětmi o věcné ceny
• Střelba lukem a kuší na terč
• Facepainting
• Klaun s tvarováním balónků
• Farma se zvířátky
• Slámové hřiště
• Hledání pokladu zámeckého rytíře
• Dětská dílnička
• Koncert kapel: Podlitý noty a Ňuňu
• Večerní DJ show

9:00–00:00

EFI BEER & WINE FEST

na Zámku Račice

září 2024
28.

Veškeré informace najdete na www.zamekracice.cz



Padesátka zaměstnanců pražského dopravního podniku testuje nové stejnokroje. Jejich
autorkou je Lenka Bernardes da Silva a společnost Bernardes Fashion. Nové uniformy
mají 22 součástí ve verzi pro dámy a 20 pro pány včetně barevných variant. STRANA 16
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Vyplatím Vaše dluhy!
Vykoupím Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, Palác Koruna, Praha 1

Vyhrajte
originální hrnek a zápisník

k noVému filmu
rozzum V diVočině

SOUTĚŽ DENÍKU

soutěžní
otázka

jak se jmenuje autor
knižní předlohy

k filmu?

a) Kris Bowers
B)Chris Sanders
C)PeterBrown

OdPOvědi zasílejte do dnešní půlnoci na adresu vyhraj@metro.cz ve tvaru JMÉNO,
PŘÍJMENÍ, ADRESA, TELEFON, SPRÁVNÁ ODPOVĚĎ (A, B, nebo C), do předmětu e-mailu
uveďte: Divočina. 5 výherců získá originální hrnek a zápisník k novému filmu
Rozzum v divočině. Výherci budou kontaktováni e-mailem do 3 pracovních dnů. Více
informací o pravidlech soutěže a vyzvednutí cen najdete nawww.metro.cz.

dPOvědi íl jt d d š í ůl i d

Premiéra mystické Kytice
Činohra Moravského divadla v Olomouci dnes zahájí sezo-
nu premiérou Kytice Karla Jaromíra Erbena. Iluzivní, mys-
tickou, a možná až osudovou atmosféru Erbenovy Kytice
se na jeviště divadla pokusí přenést jeden z nejvýrazněj-
ších slovenských režisérů současnosti Marián Pecko. ČTK

Prvorepubliková
pražská galérka
se musela mít
na pozoru.
Před pětapadesáti letyměl pre-
miéru první díl seriálu Hříšní
lidé města pražského, který
vypráví kriminální příběhy
(někdy s lehkou nadsázkou)
prvorepublikové pražské ga-
lérky, v níž policisté v čele
s policejním radou Vacátkem
a inspektory Brůžkem, Mráz-
kem a Boušem znali snad
všechny kasaře a kapsáře ve
svém rajónu jménem.
Autorem příběhů o starých

zločinech, podle nichž seriál

vznikl, byl spisovatel Jiří Ma-
rek, který spolu s režisérem Ji-
řím Sequensem napsal i scé-
nář. V letech 1970 a 1971 na-
točil se stejnýmhereckýmob-
sazením hlavních postav
Sequens čtyři celovečerní fil-
my – Pěnička a paraplíčko,
Partie krásného dragouna,
Smrt černého krále a Vražda
v hotelu Excelsior. V roce
1972 vznikla ještě samostat-
ná televizní epizoda Štědrý
večer pana rady Vacátka.
Předobrazem proslulého

rady Vacátky byl podle míně-
ní některých filmových histo-
riků legendární pražský kri-
minální rada Josef Vaňásek,
který stál ve 20. a 30. letech
minulého století v čele oné

„čtyřky“ (policejní ředitelství
Praha, oddělení IV) a požíval
mezinárodní úcty. Nicméně
podle Jiřího Marka juniora,
syna spisovatele a scenáristy
Marka, si jeho otec postavu
Vacátka vymyslel od A do Z
a radu Vaňáska prý vůbec ne-
znal. V seriálu Hříšní lidé
města pražského hrála kro-
mě Jaroslava Marvana (poli-
cejní rada Vacátko) řada zná-
mých českých herců. Inspek-
tory Brůžka, Mrázka a Bouše-
ho skvěle ztvárnili Josef Blá-
ha, František Filipovský a Jo-
sef Vinklář. V epizodě Lady
Macbeth z Vinohrad excelova-
la Květa Fialová, která okouz-
lovala muže i coby travička
svého manžela. V dalších dí-

lech se objevili například Vla-
dimír Menšík, Jiří Sovák, Jo-
sef Kemr, Svatopluk Beneš,
Radoslav Brzobohatý či Nata-
ša Gollová.
Na úspěšný seriál navázal

v roce 1986 režisér Antonín
Moskalyk, který podle příbě-
hů Jiřího Marka natočil volné
pokračování, desetidílné Pa-
noptikum města pražského.
V roli policejního rady vystří-
dal zesnulého Jaroslava
Marvana Jiří Adamíra coby
elegantní štramák rada Ko-
rejs a k inspektorům přibyl
mladý a snaživý doktor Sou-
ček v podání Ondřeje Havel-
ky. Titulní píseň k seriálu Pa-
noptikum města pražského
nazpíval Pavel Zedníček. ČTK

inzerce

Auto-moto - poptávka
• Koupím traktor, vyso-
kozdvižný vozík, nakladač, vše
od ZTS s motorem zetor, ma-
ringotku, přívěs i špatný stav,
nekompletní nebo jen díly.
704382448286190

Legendární seriál s vynikajícími herci. Doplnily ho také čtyři celovečeráky. Mezi nimi Partie krásného dragouna. 3x ČTK

ČT
K

Detektivní parta rady
Vacátka před 55 lety

Nemovitosti - poptávka
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Pá Ne+ super
pátek neděle+27. 9. 29. 9.

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

• Tato cenová nabídka neplatí pro prodejny Praha-Čestlice, Praha-Hloubětín, Praha-Palmovka.

AKCE = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob. Prodej
jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle velikosti
prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také nawww.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

M
O
BILEM, SNADNO,

RY
CH

LE

V SOBOTU 28. 9. MÁME ZAVŘENO. TĚŠÍME SE NA VÁS 29. 9. 2024.

bílé víno

29,9029,90
-45%
54,90

15,9015,90
AKCE

pouze

11,9011,90
AKCE

pouze

19,9019,90
AKCE

pouze

27,9027,90
-49%
54,90

• Paprika mix
dovoz Španělsko
I. jakost
500 g balení
(=1 kg 59,80)

69,9069,90
AKCE

pouze

AUGUSTINIÁNSKÝ
SKLEP
Sauvignon
moravské zemské víno
0,75 l láhev
(=1 l 93,20)

GEMERKA
Minerální
voda
přírodní
jemně perlivá
1,5 l PET láhev
(=1 l 7,94)

SFINX/
HAŠLERKY
Bonbóny
různé druhy
80 g-90 g
(=100 g 17,67)

MAGGI
Bujón/Šťáva
hovězí/slepičí
60 g
(=100 g 33,17)

PERLA
Margarín
různé druhy
450 g
(=100 g 6,20)

CHLAZENÉ
POTRAVINY

Až šest milionů kazů ročně
ošetří čeští zubaři. Potýká se
s nimi 80 procent populace,
30 procent dospělých pak bo-
juje i se zánětemdásní a paro-
dontitidou, tedy onemocně-
ním, které z dásní proniká
hlouběji do dalších tkání
a v nejhorším případě končí
ztrátou zubů. Co nás Čechy
nejčastěji připraví o zuby?
„Od dětství do nějakých pěta-
třiceti let jsou to kazy, pozdě-
ji otěže tohoto problému po-
maličku přebírají záněty dás-
ní a parodontu. Rodíme se
bezzubí a mnohdy končíme
také bezzubí. Začátek i konec
života je tedy z hlediska in-
ventury v dutině ústní velice
podobný,“ říká s úsměvem
zubní lékař Ladislav Korábek.
Jak je pro zuby prospěšné žvý-
kání? A jak jedlá soda? Čtěte
v novém vydání týdeníku
Téma.

Špičák, stejně jako další
skiareály, doufá v lepší zimu
než byly dvě předešlé. MAFRA

Zamiřte dalekohledy
na temnou oblohu.
Zítra, v den českého státního
svátku a svátku sv. Václava,
pořádá sportovní areál
Ski&Bike Špičák společně
s Hvězdárnou v Rokycanech
a Plzni venkovní pozorování
hvězdné oblohy s výkladem.
Akce by měla začít zhruba
okolo 19.30 hodin.

Hvězdárna dopraví na Špi-
čák do míst s nejnižším svě-

telným smogem (bez vlivu
osvětlení pouličních lamp)
v prostoru sjezdovky Spodní
Šance několik dalekohledů.
Pozorování pak její zaměst-
nanci doprovodí popisem
podzimní oblohy. V případě

nepříznivého počasí – zataže-
ná noční obloha, nebo dokon-
ce déšť – je připravena varian-
ta v areálové tělocvičně, kde
by zaměstnanci hvězdárny
rozložili mobilní planetári-
um.

Ve Ski&Bike Špičák už se
aktuálně vše chystá na zimní
sezonu. Letní aktivity (bike-
park, výstup na rozhlednu,
provoz lanovky na vrchol Špi-
čáku, provoz občerstvení
včetně restaurace U Lanovky)

jsou k dispozici sice až
do pondělí 28. října, kdy je
další státní svátek, ale aktuál-
ně už jen o sobotách a nedě-
lích. V pracovních dnech týd-
ne je areál z důvodu ochrany
přírody mimo provoz. MET

inzerce

Nová šance
pro vaše zuby

Na svatého Václava pozorujte hvězdy
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Křídla stěhovala kapličku
Obec Křídla na Žďársku zažila zajímavou podívanou. Sta-
vební firma tam stěhovala kapličku se zvoničkou dál od
hlavní silnice. Památkově chráněnou stavbu z roku 1843
poškozuje doprava. O jejím přesunu do parku rozhodla
obec. Pracovníci stavební firmy přesunuli kapličku pomocí
jeřábu na připravený základ vzdálený 18 metrů. Na snímku
dole je technický konzultant firmy Pavel Pavel (vlevo) a sta-
rosta Křídel Lukáš Čech. ČTK

Válečný veterán Miloslav Masopust ČTK

Válečný veterán
oslavil
100. narozeniny
Trápí ho nedoslýchavost,
ale kondici a vitalitu by
mumohli závidět mnozí
mladí. Válečný veterán
z východní fronty Miloslav
Masopust, jeden z posled-
ních žijících příslušníků
dělostřeleckého pluku
1. československého ar-
mádního sboru, oslavil
sté narozeniny. Původem

volyňský Čech Masopust
v roce 1944 bojoval v Du-
kelském průsmyku.

Tragédie
V Peci pod Sněžkou ve stře-
du odpoledne zřejmě vy-
padlo dítě z jedoucího ko-
čárku. Policie vyzývá svěd-
ky, aby poskytli informace
k případu, který se stal
po 12.30 hodin cestou k la-
novce na Sněžku za obydle-
nou částí. Podle médií dítě
zemřelo. ČTK

Mladí lidé jsou
ohroženi interneto-
vou pastí více než
dospělí.
Mezi jedenáctiletými dětmi
v Česku přibývá těch, které
ve vztahu k sociálním sítím
a počítačovýmhrám vykazují
znaky závislosti. Ukazují to
data shromážděná mezi dět-
mi z České republiky ve věku
11 až 15 let, jež jsou součástí
rozsáhlé studie Světové zdra-
votnické organizace. Jedním
z hlavních autorůmezinárod-
ního výzkumu, který pracuje
s údaji od 280 tisíc dětí
ze 44 zemí světa, je Lukas
Blinka z Institutu pro psycho-
logický výzkum Fakulty soci-
álních studií Masarykovy uni-
verzity. Data od dětí z Česka
shromažďovali výzkumníci
v roce 2018 a v roce 2022.
Ukazují, že mezi dětmi
od 11 do 15 let je polovina ak-

tivních uživatelů sociálních
sítí, 23 procent intenzivních
uživatelů a osmuživatelů v ri-
ziku závislosti. Mnoho dospí-
vajících je prostřednictvím
sociálních médií v neustálém
kontaktu s druhými. „Ve srov-
nání roku 2018 a 2022, tedy
před a po covidu a s ním spo-
jenými lockdowny, vidíme
velký nárůst v používání jak
sociálních sítí, tak počítačo-
vých her u jedenáctiletých.
Přitom jedenáctiletí by sociál-
ní sítě ani neměli používat,"
řekl psycholog Blinka.
Dětí v tomto věku, které

tráví hraním počítačových
her čtyři a více hodin denně,
bylo podle údajů z roku 2022
22 procent, v roce 2018 to
bylo 14 procent. Doplnil, že
růst nemusí být tak dramatic-
ký, jak čísla naznačují.
„Ke shromažďování dat došlo
krátce po covidovém období,
které dobu trávenou u počíta-
če prodlužovalo kvůli omeze-
ní většiny běžných aktivit. Je

možné, že příští data, která
se budou shromažďovat
v roce 2026, ukážou opětov-
ný pokles,“ upozornil psycho-
log. Doplnil, že Česká republi-
ka ve srovnání 44 zemí nedo-
padla nijak špatně, řadí se
ohledně on-line chování do-
spívajících k lepšímu evrop-
skému průměru.
„Sítě i hry mají mnohé vý-

hody – dospívající na nich na-
příklad získávají a udržují
přátelství. Tato média jsou
ale také navržena tak, aby-
chom jim neodolali a trávili
na nich co nejvíce času.
A mladí lidé jsou touto pastí
ohroženi více než dospělí,
protože se teprve učí, jak svůj
čas a návyky regulovat,“ kon-
statoval Blinka.
Studie Světové zdravotnic-

ké organizace zaměřená
na zdraví dětí ve školním
věku je dlouhodobá, téma
on-line komunikace a počíta-
čových her se její součástí sta-
lo až v roce 2018. ČTK

3x
ČT

K

KRÁTCECovid dohnal děti
k nové závislosti
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Jeho chov je zakáza-
ný, táborská zoo
je jedinýmmístem
v Česku, kde mýval
v klidu žije.

Zoologická zahrada v Táboře
získala druhého mývala, kte-
rý podle Evropské unie patří
k invazivním druhům a jeho
chov je zakázaný. Zoo však
získala jako jediná zahrada
v republice výjimku amývala
může chovat.
„Roztomilý a mezi návštěv-

níky oblíbený mýval severní
patří mezi 88 druhů zvířat
a rostlin, které se jako inva-
zivní nesmí v EU chovat či
pěstovat. Zákaz se netýká jen
soukromých chovatelů, ale
také zoologických zahrad,
ve kterých mohou chovaná
zvířata pouze dožít. Naše zoo-
logická zahrada však získala
od ministerstva životního

prostředí výjimku, díky které
do ní jakožto jediné zoo v Čes-
ku půjde mývaly umísťovat
i v budoucnosti. Jsme rádi, že
naši návštěvníci o tato rozto-
milá zvířata nepřijdou. Jinde
než v Táboře je ale už brzy ne-
uvidí,“ uvedl ředitel zoologic-
ké zahrady Evžen Korec.

Mluvčí zoologické zahrady
Filip Sušanka uvedl, žemýval
může být v České republice
ještě v některých chovných
stanicích, které na něj také
mají výjimku. Nařízení Evrop-
ské unie o omezení chovu
medvídkovité šelmy platí ně-
kolik měsíců. ČTK

S APLIKACÍ

15% SLEVA
Z BĚŽNÝCH CEN

Obsah vlákniny: rohlík 7 g, brioška 6 g, chléb 10 g a veka 7 g na 100 g výrobku.
Žitná vláknina přispívá k normální činnosti střev v rámci vyvážené stravy a zdravého životního stylu.

Sleva platí na vybrané Mlynářské výrobky, které jsou aktuálně nabízeny v exkluzivní akci. Slevu lze uplatnit po načtení aplikace
u poklady. Více info v aplikaci. Akce platí v prodejnách Albert od 4.9. do 1. 10.2024 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

3290
SSNSUPER CENANNEJSUPER CENANEJNEJSUPER CENANEJCENA ODNEJSUPER CENANEJNEJSUPER CENANEJCENA ODNEJSUPER CENANEJNEJNIŽŠÍNEJNIŽŠÍEJNIŽŠSUPER CENACENACENASUPER CENACENA ODSUPER CENACENCENA ODCENCENCENA ODCENNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍCENA ODNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍCENA ODNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍ38,90 -15%

2960
SSNESUPER CENANENEJSUPER CENANEJEJSUPER CENAEJCENA ODEJSUPER CENAEJEJSUPER CENAEJCENA ODEJSUPER CENAEJNEJNIŽŠÍEJNIŽŠSUPER CENACENACENASUPER CENACENA ODSUPER CENACENCENA ODCENCENCENA ODCENNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍCENA ODNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍ34,90 -15%

3390
SSNESUPER CENANENEJSUPER CENANEJNEJSUPER CENANEJCENA ODNEJSUPER CENANEJNEJSUPER CENANEJCENA ODNEJSUPER CENANEJNEJNIŽŠÍEJNIŽŠSUPER CENACENACENASUPER CENACENA ODSUPER CENACENCENA ODCENCENCENA ODCENNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍCENA ODNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍ39,90 -15%

730
SSNESUPER CENANENEJSUPER CENANEJEJSUPER CENAEJCENA ODEJSUPER CENAEJEJSUPER CENAEJCENA ODEJSUPER CENAEJNEJNIŽŠÍEJNIŽŠSUPER CENASUPER CENACENACENASUPER CENACENA ODSUPER CENACENCENA ODCENCENCENA ODCENNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍCENA ODNEJNIŽŠÍSUPER CENANEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍCENA ODEJNIŽŠÍSUPER CENAEJNIŽŠÍ8,70 -15%

Mlynářský chléb
žitný
• 500 g • 100 g = 7,78 Kč
bez Aplikace / 6,58 Kč
Aplikace

Mlynářský
rohlík žitný
•60g•100g= 14,50Kč
bez Aplikace / 12,17 Kč
Aplikace

Mlynářská
brioška žitná
•400g•100g=9,98Kč
bez Aplikace /
8,48 Kč Aplikace

Mlynářská veka žitná
• 400 g • 100 g = 8,73 Kč bez Aplikace /
7,40 Kč Aplikace

inzerce

Jediná zahrada v republice mývala může chovat. EVA NEMRAVOVÁ

Ulice po učiteli,
kterého žák
zabil mačetou
Rada hlavního města
Prahy schválila pojme-
nování nové ulice v praž-
ské Michli po středoškol-
ském učiteli Janu Knais-
lovi, kterého jeho žák
v učilišti před dvěma
lety zabil mačetou. Teh-
dy 74letý učitel střední-
ho odborného učiliště
v pražské Michli udělil
žákovi den před útokem
nedostatečnou známku.

Ochladí se, už
bude mrznout
Ke konci pracovního týd-
ne přinese studená fron-
ta ochlazení a déšť. O ví-
kendu se ale vyjasní,
v sobotu podle meteoro-
logů místy zaprší, v ne-
děli by mělo být sluneč-
no. V dalších dnech se
bude opět mírně oteplo-
vat. Objevit se mohou
přízemní mrazíky, a to
v pondělí v noci. iDNES.cz

Invazivní mýval dostal
v Táboře výjimku

Mýval představuje v ČR ne-
bezpečí hlavně pro ptáky
hnízdící na zemi i na stro-
mech, kterým vybírá hnízda
v budkách a v dutinách stro-
mů. Navíc nemá v republice
přirozeného predátora.

• Rozlohou největší zoolo-
gická zahrada jižních
Čech, táborská, vznikla
v květnu 2015 poté, co ji
od insolvenčního správce
koupil pražský developer
a biolog Evžen Korec.

• V táborské zoo žije přes
535 zvířat a více než 81 ži-
vočišných druhů. Zoo se
specializuje na chov ohro-
žených druhů. Dlouhodo-
bě se věnuje projektu ná-
vratu zubra evropského
do přírody a výzkumu
dlouhověkosti psů. ČTK

KRÁTCE

NEMÁNEPŘÍTELE
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Psí plemeno
americký bully XL
v posledních letech
v médiích nabírá
na popularitě.

Od začátku letošního roku je
psí plemeno americký bully
XL ve Spojeném království
na seznamu zakázaných ple-
men, podobně jako třeba zná-
mý pitbull nebo brazilská
fila. Tato nevšední legislativa
byla přijata poté, co psi toho-
to plemene napadli několik
lidí včetně malých dětí. Osm
obětí útok nepřežilo. Majite-
lé, kteří už rasu americký bul-
ly XL vlastní, ji museli utratit
nebo získat pro její chov tak-
zvaný certifikát o výjimce.
Tento dokument je vydán
pouze těm, kteří mohou pro-
kázat, že je jejich pes licenco-
vaný, čipovaný a kastrovaný.

Má to svá pro i proti
Plemeno se stává kontroverz-
ním zejména proto, že rozdě-
luje názory společnosti. Ně-
kteří argumentují tím, že ne-
lze vinit celé plemeno psů za
incidenty, ke kterým došlo.
Tvrdí, že chovatelé XL bully
mají odpovědnost za výcho-
vu a sociální začlenění svých
psů a že několik incidentů ne-
může posloužit jako základ
pro tak rozsáhlé opatření. Po-
dle Pavly Dorničové z Nadace
na ochranu zvířat zákaz cho-
vu není smysluplná cesta.
„Výběr plemen je záležitost
velice subjektivní, kromě
toho nejde nijak ošetřit psy
bez průkazu původu,“ vysvět-
luje Dorničová.
Zastánci zákazu argumen-

tují tím, že statistiky ukazují
zvýšený výskyt násilných inci-
dentů spojených s plemenem

bully XL. Tvrdí, že bezpeč-
nost veřejnosti musí být prio-
ritou a že zakázání tohoto ple-
mene může snížit riziko úto-
ků a neštěstí. Další obava spo-
čívá v tom, že majitelé bully
XL mohou plemeno zneuží-
vat nebo chovat neodpověd-
ně, což vede k negativním ná-
sledkům pro okolí. To potvr-
zuje psí trenér a expert na
toto plemeno Aleš Jarotek,
podle kterého je problémem
například fakt, že je chov
amerického bully XL oproti
plemenům, jež spadají pod
FCI (Mezinárodní kynologic-
ká federace), dost volný.
„Není u nich tolik podmínek
k uchovnění, jako jsou napří-
klad zdravotní testy, povaha
a podobně. Když si uvědomí-
me, že chovatelskou stanici
může mít téměř kdokoli,
měli bychom vybírat tyto psy
opravdu opatrně a svědomi-
tě. Může se totiž stát, že si po-
řídíte štěně spíš od množite-
le, kterému jde jen o zisk,
než od chovatele. Mnoho lidí
vidí mohutné krásné psy, ale
neuvědomuje si, že povaha je
mnohem důležitější a že fun-
gování se psem, kterého člo-
věk sotva udrží, může být
dost náročné,“ vysvětluje Ja-
rotek.

Pokuta až 2,5 tisíce eur
Podobně jako Spojené králov-
ství se k této kontroverzní si-
tuaci postavilo také Irsko.
Tamní ministryně pro rozvoj
venkova a komunity Heather
Humphreysová loni v červnu
nastínila, že má zákaz chovu
také v plánu. Reagovala tak
podle deníku The Irish Times
na útok ve městě Limerick,
kde americký bully XL napa-
dl ženu, která zraněním pod-
lehla. Širší obavy ale odstarto-
val zřejmě útok před dvěma
lety, kdy pes zaútočil

na chlapce, který utrpěl váž-
ná zranění obličeje. „Vím, že
mnoho lidí s tímto rozhodnu-
tím nebude souhlasit. Sama
jsem majitelkou psů a vím,
jak moc lidé své psy milují.
Musíme si však uvědomit, že
žádný psí život nemá větší
cenu než ten lidský,“ řekla
loniministryněHumphreyso-
vá pro deník The Irish Times.
V Irskumá tento zákon vstou-
pit v platnost už 1. října. Maji-
telé psů, kteří zákaz chovu
plemene poruší, budou čelit
pokutě až 2500 eur, vězení
nebo obojímu.

Poslední šance
Od příštího úterý tak v Irsku
nově bude platit zákaz cho-
vu, rehomingu, přeprodeje
a dovozu psů amerického bul-
ly XL. Psi, kteří po 1. říjnu ne-
budou v žádné přímé péčima-
jitelů, budou utraceni. Všem
těm jedincům v útulcích tak
ubývá čas a marně se čeká,
zda si je někdo převezme
do legální péče podle nastíně-
ných pravidel. Od 1. února
příštího roku pak bude platit
zákaz plemeno dokonce vlast-
nit, pokud si majitel nezajistí
výše zmíněný certifikát o vý-
jimce. Podobná nařízení již
platí v Anglii, Walesu, Skot-
sku a také v Severním Irsku.
Podle některých irských orga-
nizací na ochranu zvířat je
třeba se zaměřit na nezodpo-
vědnémajitele, nikoli na kon-
krétní psy. „Tato „populistic-
ká“ opatření podle nich ne-
zvýší bezpečnost veřejnosti,
ale povedou k tomu, že stov-
ky psů budou utraceny kvůli
tomu, jak vypadají, a ne jak
se chovají,“ píše deník The
Irish Times.

Moc času nezbývá
DeníkMetro oslovil jeden z ir-
ských útulků, zda by se k si-

tuaci mohl vyjádřit. Podle Pa-
vly Chůrové z Dogs Angels
se organizace snaží aktivně
komunikovat s českými útul-
ky. „Chceme najít místa
pro naše psy právě tam. Za-
tím ale bez výsledků,“ vysvět-
luje Chůrová. „Byli bychom
moc vděční, kdyby některé
organizace v Česku projevily
zájem a mohl se zorganizo-
vat převoz. Už moc času pře-
ce jen nezbývá,“ dodává
Chůrová. Podle ní spolupracu-
jí s dalšími evropskými státy
také jiné irské organizace. Do-
mlouvají transport plemene
například do Švédska či Pol-
ska. Ani Česko není výjim-
kou.
Námi oslovené organizace

převoz psů z Irska do Česka
neplánují. Většinou to odů-
vodnily právě kvůli nedáv-
ným povodním a potřebné
pomoci opuštěným psům.
„My jako nadační fond jsme
byli založeni primárně pro
pomoc útulkům v České re-
publice a nejsme klasický útu-
lek, nesmíme mít pejsky
v péči. Tedy neplánujeme do-
voz pejsků z Irska a ani nás
žádný útulek neoslovil s po-
mocí,“ řekla pro deník Metro
Eva Šteklová zNadačního fon-
du Pes v nouzi. Psí domov
Řepnice Litoměřice je podle
své zástupkyně Miluše
Maskulanisové přeplněný.
„Dovoz psů z Irska neplánuje-
me z důvodu velké přeplně-
nosti útulku. Jsme v záplavo-
vé oblasti a spousta lidí
k nám své psy dala,“ vysvětli-
la pro Metro Maskulanisová.
Situaci se na vlastní pěst

rozhodla převzít před několi-
kaměsíci slečna Teila. Natoči-
la na sociální sítě video
o tom, že se bude snažit
psůmz Irska co nejvíce pomo-
ci. „Psi, kteří jsou momentál-
ně v irských útulcích, budou

utraceni. Potřebuji, aby se to-
hle video dostalomezi co nej-
více lidí v České republice, po-
případě i na Slovensku. Po-
kud by někdo z vás měl zá-
jem o psy k adopci, můžete
mi napsat, a já vám ty psy do-
vezu. Proto jsem vytvořila
sbírku a můžete s převozem
finančně pomoci. Budou
z toho pokryty veškeré vakcí-
ny, které psi musí mít, dopra-
va a přeprava psů a podobně.
Pokudmůžete pomoci jakým-
koli způsobem, budu ráda,“
řekla ve videu Teila. Kontak-
tovala několik irských útul-
ků s tím, že by měla zájem
psůmpomoci. Mezi nimi byl i
Dogs Angels. Po několika týd-
nech však z naplánované
akce sešlo. Ve výsledku totiž
takový převoz není vůbec jed-
noduchý. Kromě základní vý-
bavy, jako je očkování, odčer-
vení a označení mikročipem,
podle nařízení EU musí mít
pes platný pas zvířete v zá-
jmovém chovu pro cesty
z unijní země. Navíc je mož-
né cestovat pouze s pěti maz-
líčky – je-li jich je více, musí
majitel mimo jiné předložit
potvrzení, že „důvodem je
účast v soutěži, na výstavě
nebo sportovní akci“. Pod
záštitou konkrétní organiza-
ce, nikoli fyzické osoby, by se
celá situace zřejmě řešila
snadněji. TEREZA ŠIMURDOVÁ

Protesty v Londýně před zákazem chovu plemene v Anglii Štěně plemene americký bully XL 3x PROFIMEDIA

51
Tolik centimetrů musí být
pes vysoký v rameni, aby se
klasifikoval jako plemeno
americký bully XL. MET

Středeční odpor v Irsku

Kontroverze kolem psího plemene
v Irsku roste. Zákaz chovu se blíží

NA VÝŠCE ZÁLEŽÍ
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Industriální klasici
Einstürzende
Neubauten v Karlíně
představí novou
desku.

Těžko hledat v hudebním svě-
tě jméno, které by bylo více
synonymem pro experiment
a novátorství než kapela Ein-
stürzendeNeubauten. Od své-
ho vzniku před čtyřiceti čtyř-
mi roky v Západním Berlíně
se formace proslavila nejen
tím, že používá vlastnoručně
vyrobené nástroje z kovové-
ho šrotu a předmětů denní
potřeby, ale především ne-
únavnými a neustále novými
hudebními experimenty
a zkoumáním neprobáda-
ných zvukových území. Ovliv-

nila řadu dalších kapel a umě-
leckých žánrů – od tanečního
divadla po výtvarné umění
a film.
Aktuální album Rampen,

na kterém se kapela podle
svých slov představuje
ve svém nejnekonvenčněj-
ším pojetí, vychází z „ramp“

živě zahraných na turné
k desce Alles in Allem. „Ram-
pa“ znamená v interním jazy-
ce kapely improvizovanou ži-
vou skladbu, kterou Einstür-
zende Neubauten vždy zařa-
zují do programu svých kon-
certů. Tyto „rampy“ pak vy-
užijí jako nápady nebo inspi-

raci pro nové album. „Vždy
jsme při koncertech improvi-
zovali – v minulosti více než
dnes. Později, když jsmeměli
k dispozici více materiálu
a skladeb, improvizace se sta-
la vzácnější, ale vždy zůstáva-
la součástí našich koncertů.
Mnoho písní, které se ocitly

na nahrávkách, vznikly prá-
vě jako takové rampy,“ vy-
světluje frontman Blixa Bar-
geld.
Němečtí Einstürzende Neu-

bauten vystoupí v metropoli
v sobotu 18. října ve Foru Kar-
lín. Představí i své album
Rampen. MET

Velká stovka
Právě dnes si připomínáme
100 let od narození Josefa
Škvoreckého, prozaika, sce-
náristy, esejisty, nakladatele
a překladatele, který výrazně
ovlivnil českou kulturu. Veli-
kánův odkaz přibližuje Mu-
zeum literatury se svou expo-
zicí nazvanou Škvorecký *100.
Expozice v Pelléově ulici, jež
potrvá do 27. října, přibližuje
také Škvoreckéhomanželku
Zdenu Salivarovou-Škvorec-
kou a nakladatelství Six-
ty-Eight Publishers. HAL

HRAJ S ROZUMEM Ministerstvo financí varuje:
Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost!

Legendy vzlétají z ramp

inzerce

2x
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Einstürzende Neubauten zavítají do Prahy. THOMAS RABSCH
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Duha se nesmí
Slovenská koaliční krize
pokračuje. Další epizoda
se odehrála na pozadí pře-
kvapivého kroku místo-
předsedy parlamentu An-
dreje Danka. Ten vykázal
opoziční poslankyni Luciu
Plavákovou ze sálu proto,
že má na laptopu nálepky
– mimo jiné třeba duho-
vou vlajku. Za političku se
však postavila i další vlád-
ní strana Hlas-SD. Právě
s tou je nyní Danko ve spo-
ru. Šéf vládní Slovenské ná-
rodní strany Plavákovou
vykázal s tím, že svými ná-
lepkami porušuje jednací
řád Národní rady. Kromě
slovenské vlajky a nápisu
„souhlas je láska“ tammá
třeba srdce s barvami
duhy. Ty jsou symbolem se-
xuálníchmenšin, ke kte-
rým se Plaváková hlásí.
Danko prohlásil, že u řeč-
nického pultu nestrpí pro-
pagaci témat LGBT. „Jsou
tam duhy, LGBT témata,
jsou tam nálepky, které
propagují firmy,“ tvrdil
Danko. iDNES.cz

Evropská unie směřuje ke xe-
nofobnějšímu pohledu na ev-
ropskou integraci, proto se
mladí lidé,muslimové a obča-
né s mimoevropským půvo-
dem necítí dostatečně repre-
zentováni ani svými vládami,
ani evropskými institucemi.
Tvrdí to zpráva dvou evrop-

ských organizací, o které in-
formoval britský deník The
Guardian. Podobný pocit z in-
tegrace mají podle dokumen-
tu i obyvatelé střední a vý-
chodní Evropy. Neziskové or-
ganizace Evropská kulturní
nadace (ECF) a institut Evrop-
ská rada pro zahraniční vzta-
hy (ECFR) vydaly zprávu o sta-
vu evropské společnosti, kde
identifikují tři problematic-
ké oblasti v členských stá-
tech EU. Tvrdí, že společně
mohou tyto problémy vést
k narušení evropské integra-
ce nebo radikálně změnit její
směr.
Mezi společenské trendy,

které podle zprávy ohrožují
současný stav EU, patří nízká
angažovanost mladých lidí,
euroskepticismus ve střední

a východní Evropě a prefero-
vání bělošského původu v ev-
ropské politice ze strany poli-
tiků i voličů.
„V Bruselu teď hodně disku-

tují o zprávě Maria Draghiho,
která vyzývá k oživení evrop-
ské ekonomiky a zvýšení kon-
kurenceschopnosti evrop-
ských firem,“ řekl Pawel Zer-
ka, výzkumník ECFR, s odka-
zem na zprávu někdejšího
šéfa Evropské centrální ban-
ky. „Jestli je ale ekonomika
motorem EU, pak sounáleži-
tost s evropskou integrací by
měla být jeho palivem. To, co
se nyní děje v evropské spo-
lečnosti, vyžaduje naši bezod-
kladnou pozornost, jinak
nám hrozí to, že nám palivo
dojde, případně pojedeme
na špatné palivo,“ dodal.
Zerka definuje sounáleži-

tost s evropskou integrací
jako to, že jedinec cítí, že pat-
ří k nadnárodnímu společné-
mu prostoru, kde s ostatními
sdílí stejnou budoucnost
a hodnoty – stejný pohled
na dějiny, rovnost a sekularis-
mus. iDNES.cz

Nord Stream 2 byl
dokončen, ale kvůli
válce na Ukrajině
a protiruským
sankcím nebyl
spuštěn.

Členy skupiny, která před
dvěma lety poškodila plyno-
vody Nord Stream, byli pře-
vážně ukrajinští civilisté, ve-
lel jim ale bývalý člen ukrajin-
ských tajných služeb Roman
Červinskyj. S odvoláním na
své rešerše o tom informoval
německý časopis Der Spiegel.
Potrubí Nord Stream 1 a Nord
Stream 2, která měla přivá-
dět plyn z Ruska do Německa
po dně Baltského moře, byla
poškozena při sérii explozí
přesně před dvěma roky,
26. září 2022.
Podle magazínu Der Spie-

gel byli členy „sabotážního
komanda“ ukrajinští potápě-
či, kteří nebyli příslušníky
žádné z ukrajinských ozbroje-
ných složek či tajných slu-
žeb. V čele skupiny ale stál bý-
valý člen tajných služeb SBU
a HUR Červinskyj, který tým
sestavil, nechal vycvičit a po-
slal do akce.

Hledal přitom cíleně potá-
pěče, kteří byli schopni pono-
ru do hloubky až 100 metrů
a byli ochotni podstoupit
s tím spojená zdravotní rizi-
ka. Přímo na palubě jachty
Andromeda, na které se sabo-
tážní skupina ze severoně-
meckého Rostocku plavila do
blízkosti ropovodů, velel pří-
slušník ukrajinské armády.
Der Spiegel uvedl, že za

dva roky vlastního vyšetřová-
ní se mu podařilo odhalit
identity všech zúčastněných.
„Jména mužů a jedné ženy
ale nezveřejníme, aby se ne-
dostali do hledáčku ruských
vražedných komand,“ uvedl
časopis. Podle něj výsledky
jeho pátrání odpovídají po-
znatkům, které mají němec-
ké úřady a zahraniční tajné
služby.

Soukromé zdroje
V Německu se poškozením
potrubí plynovodů Nord
Stream 1 a 2 zabývají mimo
jiné generální státní zastupi-
telství, spolková policie
a Spolkový kriminální úřad
(BKA). Operace vyšla údajně
na 300 tisíc dolarů (6,8 milio-
nu Kč) a financována byla ze
soukromých zdrojů. Podle in-
formací časopisu byla před
provedením akce předložena

ke schválení tehdejšímu veli-
teli ukrajinských ozbroje-
ných sil Valeriji Zalužnému,
jenž jí dal zelenou. Preziden-
ta Volodymyra Zelenského
údajně sabotážní skupina zá-
měrně neinformovala. Za-
lužnyj později popřel, že by
měl s útokem na plynovody
cokoli společného. Zelenskyj
letos v únoru Zalužného od-
volal z čela ukrajinské armá-
dy, nyní je velvyslancem
v Londýně. O hrozícím poško-

zení plynovodů v Baltském
moři informovala podle Spie-
gelu už v červnu 2022 nizo-
zemská vojenská tajná služ-
ba americkou Ústřední zpra-
vodajskou službu (CIA) a také
německé úřady. USA se údaj-
ně snažily akci zabránit, ale
neúspěšně. Rusko označilo in-
cident za teroristický útok
a naznačilo, že za ním stojí zá-
padní země. Červinskyj půso-
bil u ukrajinských tajných
služeb SBU aHUR a v době po-

škození Nord Streamu u spe-
ciálních sil ukrajinské armá-
dy. Podle něj byl Nord Stream
legitimním vojenským cí-
lem, který se chystalo Rusko
po napadení Ukrajiny v úno-
ru 2022 využít.

Červinskyj byl loni zadržen
Plynovodem Nord Stream
1 v době explozí plyn neprou-
dil, což Rusko zdůvodňovalo
nutnou údržbou. Nord
Stream 2 byl sice dokončen,
ale kvůli válce na Ukrajině
a protiruským sankcím nebyl
spuštěn. Podle Červinského
hrál přitomNord Stream vna-
časování předloňské invaze
Ruska na Ukrajinu velkou
roli, právě až po jeho dokon-
čení mohla Moskva zaútočit.
„Museli ho dokončit, aby
na něm mohli učinit Evropu
závislou,“ uvedl Červinskyj
v jednom z rozhovorů, který
cituje Der Spiegel. Červinskyj
byl v dubnu 2023 zadržen
a obžalován v souvislosti s ji-
nou operací, která se nezdaři-
la. Nyní je v domácím vězení
v souvislosti s podezřením
z korupce. Podle jeho právní-
ka se mu ale jen chtějí někte-
ří lidé z okruhu Zelenského
pomstít za to, že prezidenta
a lidi kolem něj v minulosti
veřejně kritizoval. iDNES.cz

Únik plynu z potrubí Nord Stream 2 DÁNSKÉ MINISTERSTVO OBRANY

iD
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Xenofobní EU?

Nord Stream zničilo komando
složené z ukrajinských civilistů
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Odběr zboží z letáku je možný jen v obvyklém množství, maximálně 2 kartony na osobu na den, není-li uvedeno
jinak. Fotografie mohou být ilustrační. Vyhrazujeme si právo změn. Další podmínky nabídky na www.penny.cz.
*Takto označené produkty nenáleží do stálého sortimentu, mohou být tedy dodány na příslušné prodejny
vmenšímmnožství, a z toho důvodu jedinečná nabídka na toto zboží platí pouze první den uvedeného období
akce. **Doporučená prodejní cena výrobce.
Sleva je poskytována za body za nákupy v prodejnách Penny Market. Body za své nákupy můžete získat od
22. 8. 2024 do 9. 10. 2024. Získané body lze uplatnit do 16. 10. 2024. Akce platí do vyprodání a vydání zásob
v jednotlivých prodejnách PennyMarket s. r. o. Podrobná pravidla nawww.penny.cz.

⬇Nejnižší cena za posledních 30 dní. Škrtaná cena je běžná prodejní cena.

O chlup větší rodina.

ODSTŘEDYDO STŘEDY
25. 9. – 2. 10. 2024
28. 9. 2024 ZAVŘENO

větší rodinaO chlup O chlup větší rodinavětší rodinaO chlup větší rodinavětší rodinavětší rodinavětší rodinavětší rodinaO chlup O chlup O chlup O chlup O chlup 
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VEPŘOVÁ PLEC*
bez kosti, balená
ve vakuu
cena za 1 kg

TOALETNÍ
PAPÍRWIPPY
2vrstvý | 68 m
1 role | < 9,90 Kč

SLUNEČNICOVÝ
OLEJ PENNY
1 l |< 23,90 Kč

ŠUNKOVÝ
SALÁM
ŘEZNÍKŮV
TALÍŘ
100 g

RAJČATA CHERRY
balená
250 g
100 g 5,96 Kč

ZÁVIN KARLOVA KORUNA
makový, tvarohový, ořechový | 400 g
100 g 8,23 Kč

TAVENÝ SÝR BONI
různé druhy
150 g
100 g 11,93 Kč
< 18,90 Kč

Apoštolská cesta je zahájena
Papež František se včera vydal na apoštolskou cestu do Lucemburska
a Belgie. Do Lucemburska přijel včera dopoledne a hned zavítal na sou-
kromé setkání s lucemburským velkovévodou Henrim (vlevo). Poté se
viděl s hlavou státu této evropské země a předsedou vlády Lucem
Friedenem. Večer se přesunul do Bruselu, kde jeho cesta pokračuje. ČTK

Japonský soud včera v obnoveném
procesu zprostil viny 88letého muže,
který po desetiletí čekal v cele smrti
na trest za čtyřnásobnou vraždu
z roku 1966. Informovala o tom agen-
tura Kjódó, podle které bývalý profe-
sionální boxer strávil ve vězení té-
měř půl století, než soud v roce 2014
rozhodl o jeho propuštění kvůli no-
vým důkazům.

Obnovený proces s IwaemHakama-
tou pak ale po odkladech začal až
loni v říjnu, přičemž prokuratura
i v tomto případě požadovala trest
smrti. Nyní se čeká na to, zda se stát-
ní zástupci proti osvobození odvola-
jí. Obhájci je vyzvali, aby verdikt sou-
du nenapadali. Jedná se o pátý případ
v poválečném Japonsku, kdy obnove-
né soudní řízení s člověkem odsouze-
ným k smrti skončilo osvobozujícím

rozsudkem, podotýká Kjódó. V před-
chozích čtyřech případech se podle
agentury prokuratura neodvolala.
Hakamata byl zaměstnancem ve fir-
mě vyrábějící miso pastu, když byl
v roce 1966 zatčen za vraždu šéfa spo-
lečnosti, jehomanželky a dvou jejich
dětí.
Ty útočník pobodal a následně za-

pálil jejich dům. Popravu japonská
justice odkládala kvůli zdlouhavému
odvolání. První žádost soud zamítl
po 27 letech, druhou podala v roce
2008 Hakamatova sestra. Soud nako-
nec rozhodl v její prospěch v roce
2023, což umožnilo obnovu procesu.
Agentura AP píše, že Hakamata strá-
vil za mřížemi 48 let – většinu z nich
v cele smrti – a stal se tak nejdéle žijí-
cím odsouzeným k trestu smrti
na světě. ČTK

Rozložitelné plenky
V deseti jeslích v Lyonu na výcho-
dě Francie se rok v rámci testová-
ní používaly speciální rozložitel-
né pleny, které město sváželo
a kompostovalo. Během roku
Lyon investoval 100 tisíc eur do
svozu plen a stejnou částku vyna-
ložil na nákup plen samotných.
Projekt se podle ekologicky smýš-
lejícího vedení města osvědčil na-
tolik, že ho rozšířilo na celkem
26 zařízení. ČTK

Politička má podnik
V Albánii slavnostně otevřeli re-
stauraci, která svým jménem
i vnitřní výzdobou vzdává hold
italské premiérce Giorgii Melonio-
vé. V jejím interiéru visí na sedm
desítek ručně malovaných por-
trétů úspěšné, leč kontroverzní
političky. Podnik leží pár desítek
metrů od uprchlického tábora
i od místa, kde se zpracovávají žá-
dosti migrantů přicházejících
do Evropské unie. iDNES.cz

Nakonec je nevinný

KRÁTCE

AP
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Když se nebudeme bavit jen
o okamžiku, kdy ji držel čes-
koslovenský prezident v ná-
ruči, bude to nejlepší. O to
mě poprosil Ladislav Haňka,
syn Evy Haňkové, kdysi nej-
slavnější „filatelistické“ hol-
čičky v Československu. Už
se jí prý na to ptali tolikrát...
Přes počítačovou kameru
a na tisíce kilometrů mám na
obrazovce dámu, která v roce
1950 přešla se svým budou-
címmanželem hranice do Ba-
vorska na Šumavě. Její příběh
není filmově napínavý. Je
však plný obtížných momen-
tů a obdivuhodné především
je, s jakým odhodláním Eva
Haňková životním nástra-
hám čelila.

Zažila jste od narození sedm-
náct amerických prezidentů,
za dobu, kdy jste vUSA, jich
bylo čtrnáct.
To máte asi pravdu. Zdá se to
být docela moc. Vybavuji si
například prezidenta Roose-
velta, ten byl populární jak
v Americe, tak v Českosloven-

sku. Do Spojených států jsme
přišli, když tam byl Truman.

Vzpomenete si na chvíli, kdy
vDallasu zastřelili J. F. Kenne-
dyho? Co jste právě dělala?
Učila jsem právě němčinu.
Ve školním rozhlase oznámi-
li, co se stalo. Byla to rána.

Když poskočímopár desítek
let dál, sledovali jste pád ko-
munismu ve východní Evro-
pě, a především u nás?
Všechno jsme sledovali, celé
to dění, moc jsme na to mys-
leli.

Zaujalomne při pročítání kni-
hy, že jste všechny události
v životě brala když ne s nad-
hledem, tak s až neuvěřitel-
nýmklidem. Že se vše dá vy-
řešit.
Ne že se to dá vyřešit, ale že
se to vyřešit musí. Že to jináč
nejde.

Odkoho jste tento postoj
zdědila?Od rodičů, nebo pra-
rodičů?

Odkud jsem vzala tohle vědo-
mí? Především od stoických
filozofů, které jsme studovali
už na gymnáziu v Pardubi-
cích. A také v Sokole. Protože
tam byl kladený důraz na hu-
manismus. Sokolská filozo-
fie, to je především humanis-
mus. Lidský humanismus.
Člověk je důležitý a je ze vše-
ho nejdůležitější.

Poútěku z Československa
v roce 1950 jste nějaký čas žili
v Německu. Jaký byl váš
vztah a pohled naNěmce?
Bylo krátce po válce, byli to
oni, kteří nás šest let okupo-
vali.
Nebylo to snadné, ale nebylo
to ani nesnadné. Němci se
k nám chovali docela dobře.
Průměrný Němec tak žije
a taky tak žil. Průměrný Ně-
mec nebyl Hitler. Okupovali
nás, to je pravda. Žili jsme
v uprchlickém táboře, tam se
například v kuchynimezi per-
sonálem mluvilo napůl čes-
ky, napůl německy. Pracovali
tam naši i místní lidé společ-

ně. Mimochodem, na jejich
jídlo vzpomínám dodnes, va-
řilo se tam docela dobře.

VAmerice jste začínali v kra-
janské komunitě. Bylo to
snadnější, než kdybyste přišli
mezi úplně cizí lidi?

Ale ono se víceméně něco ta-
kového stalo. My jsme nemě-
li v Americe nikoho. Zaručil
se za nás náš sponzor, které-
ho jsme museli mít a taky ru-
čil krajanský spolek. Všech-
no to ale byli pro nás nezná-
mí lidé. Ve Spojených státech

Nápad se známkou vyšel
od Karla Čapka. 3x ARCHIV

Kolorovaný snímek vycházel i na
titulních stranách časopisů.

Září 2024. Eva Haňková, rozená Neugebauerová, v rozhovoru pro deník Metro. Devětadevadesátiletá žena žije ve Spojených státech už tři čtvrtě století. Pracovala jako učitelka
a celý život se drží moudrostí starých filozofů. Stále jezdí autem. Letos konečně její příběh vyšel také knižně. Netradičně bez fotografií, s ilustracemi v národních barvách. METRO

Ikonická fotografie malé Evičky
s prezidentemMasarykem

Eva Haňková v roce 2000 při návštěvě rodného Žďáru nad Sázavou.
Na radnici se zapsala do městské kroniky. MAFRA

Eva Haňková, rozená Neuge-
bauerová, přišla na svět
20. května 1925 v Praze.

• Masaryk ji viděl v den jejího
narození při návštěvě porod-
nice v Praze na Karlově ná-
městí. Měli tam dýchací pří-
stroj, který jí zachránil život.

• Vyrůstala ve Žďáru nad Sáza-
vou, rodiče tamměli pilu. Tu
jim v roce 1948 znárodnili.

• V roce 1950 utekla Eva přes
Západní Německo do Spoje-
ných států amerických. Po
roce 1989 se setkala s prezi-

dentem Václavem Havlem.
„Já vás ale zvedat nebudu!“
omluvil se Evě tehdy prezi-
dent Havel. PH

S PREZIDENTEM T. G. MASARYKEMOD KOLÉBKY

EVA HAŇKOVÁ, HOLČIČKA,
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jsme neměli přátele ani pří-
buzné. Přijeli jsme do prázd-
na, stejně jako jsme přišli do
Německa. O všechny známé,
přátele a rodinu jsme přišli
tím, že zůstali doma.

Vymáte ale už od šedesátých
let u vás doma v Kalamazoo
porcelánový servis po praba-
bičce. Neříkejte, že jste utíka-
la přes hranice s ním.
Souhlasím, neutíkala. Když
už se v šedesátých letech tro-
chu uvolňovala situace, letěl
manžel do Vídně na kongres
a přijeli tam za ním jeho rodi-
če. Od těch mých dostali tu
soupravu a tu mu přivezli.

V roce 1971, při cestě doNizo-
zemska, se vámpodařilo
díky známým získat nakonec
vízumdo Československa.
Jeli jste přes železnou oponu
i s dětmi. Připravili jste je na
tehdejší realitu? Comohou a
co ne?
Dcera i syn leccos znali a chá-
pali z dopisů našich rodin,
když už bylo možné, aby-
chom si psali. Takže trochu
byli v obraze. Věděli, že lec-
cos tu není k mání, že by si
měli oba dávat pozor, alemys-
lím, že se nijak moc nebáli.
Jednou jsme byli umých rodi-
čů a dcera se ptala, co když je
tady nějaký mikrofon? Tatí-
nek říkal, že oni o nás stejně
všechno vědí, že je mu to jed-
no, jestli nás někdo slyší.

Vaše děti se narodily už v
Americe. Překvapujemě, že
dobřemluví a píšou česky,
když jsme rozhovor domlou-
vali s vaším synem.
My jsme smanželem děti uči-
li od začátku česky s tím, že
musejí umět oba jazyky.
Když jim bylo asi pět roků,
učili jsme je číst. Pak už si čet-
ly samy.

Měli jste přístup k českým
knihám?
Ve větších městech byly čes-
ké knihovny. Jestli jsou ještě
teď, to nevím. Tam se dalo lec-
cos vypůjčit. Také jsem objed-
návala knihy přes jednoho
pána z Chicaga. Ten vozil ne-
jen knihy, ale krajanům
i věci, na které byli z domova
zvyklí. Například náčiní
pro farmáře nebo mlýnky
na mák.

Jaké zvyky z vlasti jste si
v Americe zachovávali?
Strašně nám chyběl žitný čes-
ký chleba. Tak strašně, že
jsem se ho naučila péct. Zkou-
šela jsem to tak dlouho, až se
to podařilo. Pekla jsem ho
dlouhé roky. Když tady byli
na návštěvě moji rodiče ně-
kdy v roce 1967, tak jim moc
chutnal, a pochválili mě.

Vašemaminka se dožila
101 let.Máte dlouhověkost
v rodu, nebo je to zdravým ži-
votním stylem?
Co je to žít zdravě? Nevím, co

to znamená. Dlouhověkých
lidí bylo v rodině víc. Praděde-
ček zemřel, když mu bylo
95 let. V roce 1935 to byl,
uznejte, výkon.

Váš synmi prozradil, že stále
usedáte za volant.
To samozřejmě souhlasí. Ob-
čas musím na kontrolu zraku
a pak na úřadě a na policii

prokázat, že vidím dobře.
Oni jsou tady ale benevolent-
ní, protože vědí, že člověku
hodně nabourá život, když
nemůže řídit. PAVEL HRABICA

inzerce

KTEROU PROSLAVIL TGM
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„Byl by hřích na tom klid-
ném místě někoho nezabít.
V příběhu,“ směje se při roz-
hovoru Daniel Barták, autor
hororů a trenér MMA, který
v létě vydal temnou knihu
I mrtví prahnou po pomstě.

Statek na okraji Prahy, kde
se odehrává hlavní část děje,
existuje?
Skutečně existuje a zvenku
je dost podobný tomu, co po-
pisuji v knize. Zdánlivě opuš-
těný, zabedněná okna.
Uvnitř jsem nikdy nebyl, tak-
že interiér je vymyšlený.

A je opravdu v Šestajovicích?
Ano, v podstatě bydlím na-
proti, ob barák. Koukám
na dům, ve kterém žije hlav-
ní hrdinka, a ta má ze svého
okna statek jako na dlani.

Proč jste vybral konkrétní
místo a nevymyslel něco
fiktivního?
Naproti statku je rybník.
Když kolemněj se synem cho-
díme, říkáme, že jdeme taj-
nou stezkou. Je to tajemné zá-
koutí, které si zasluhovalo
zpracovat. Takže proč vymýš-
let něco, co už dávno je.

Proč se najednou ocitáme
i v Praze-Hájích, v Troji nebo
na chatě na Slapech?
I předtím jsem se pohyboval
ve skutečných reáliích.
Ve Stinných místech to byl
můj rodný dům v Říčanech,
kostel v Kurdějově. Jen jsem
je následně situoval do ne-
existujícího města Dřímota.
Jsem v podstatě filmař, který

vybírá různé lokace, aby
z toho sestavil to, co potřebu-
je. A zbytek dostavím v ate-
liérech své fantazie. Ani
v nové knize jsem s ničím ne-
hýbal. Do Loutí na Slapech
jsme jezdili na soustředění
a v jednom z těch posledních
jsem objevil tohle krásné
mrtvé rameno Vltavy.

Mrtvé rameno, tu poklidnou
zátoku u Loutí znám, co vám
na soustředění udělala,
že jste k ní napasoval kus
hororového děje?
Asi nic. Spíš mě zaujal její
klid, odlehlost a příjemná at-
mosféra. Byl by hřích tamne-
zasadit příběh a někoho zde
nezabít.

Neztrácíte humor ani
v tématu hororu, čím vás
tento žánr přitahuje?
Rád se bojím. Tedy ani ne tak
ve skutečnosti jako na strán-
kách knížek. K tomu mě do-

vedl Stephen King, jehož kni-
hy jsem po revoluci začal hl-
tat. Bylo to tak silné, že jsem
to chtěl zkusit. Vytvořit si fik-
tivní svět, rozhýbat ho a tro-
chu si s ním pohrát.

Je náročnější fight v kleci,
nebo tvorba u počítače?
Oproti zápasení na vás nic
netlačí, pokud se tedy neupí-
šete nakladatelství a nestraší
vás datum odevzdání rukopi-
su. V tomto je zápasení ná-
ročnější. Musíte předvést vý-
kon, na který jste se připra-
vovali teď a tady. Není cesty
zpět. Nemůžete říct: Hele,
dneska se mi nechce, nějak
mi to nemyslí, nechejme to
na příště. Tak jako své posta-
vě, kteroumůžete v tu nejne-
vhodnější chvíli opustit a ne-
chat napospas zlu. Soupeř
v kleci si na tohle nehraje.
Buď na to v tu chvíli máš,
nebo ne. Nic nejde vrátit,
smazat, předělat.

Vzhledemkpříběhu – zkou-
šel jste také někdy prolézt dí-
rou v plotě a byl nervózní, že
to nejde?
Nezkoušel. Jak se znám, tak
bych do rybníka, který ten
plot obepíná, určitě spadl.
A na to, abych věděl, co se
s člověkem děje, když je ner-
vózní a nemůže se odněkud
dostat, mám bohaté zkuše-
nosti z MMA a z brazilského
jiu-jitsu. Tam uvíznete pod
někým každou chvíli a dá
vám práci, abyste se z nepří-
jemné pozice dostal ven.

Stalo se vámpři psaní, že jste
si dával pozor, jestli neuvidí-
te přízrak někde v okně, jak
píšete v knize?
Jednou, ale ne při psaní. Šel
jsem večer domů a těsně
před barákem, pohroužen do
myšlenek o příběhu, jsem se
zarazil. Cítil jsem divnou
energii, pocit, že na mě ně-
kdo číhá. Naštěstí jak ten po-
cit přišel, tak odešel.

Bude se příští kniha odehrá-
vatmezi zápasníky třeba
ve vašemgymu vHostivaři?
Další kniha by měla být opět
horor. S nakladatelstvímGol-
dendog, u kterého mi vyšli
I mrtví prahnou po pomstě,
jsem dohodnut, že mi příští
rok vydají Lepší život. Tento-
krát se děj přesune do praž-
ských Klánovic a jen lehce líz-
ne Šestajovice. Knihu o MMA
mám ale určitě v plánu. Po-
pravdě, už na ní dělám, pár
kapitol je napsaných. Půjde
tentokrát o beletrii, spíše hu-
moristickou. JAN DAVID

Příběh Daniela Bartáka je zajímavý: z nesmlouvavého zápasníka
MMA se stal nadějný spisovatel. Nyní vydal horor. METRO

inzerce

Dvojnásobný český mistr
Vale Tudu a mistr Evropy
v BJJ stojí dvacet let za
jedním z předních
českých MMA gymů.

• Je vlastníkem a tváří
Penta Gymu Praha.
Jeho svěřenec Viktor
Pešta to dotáhl do UFC.
Zároveň píše knihy.
Jeho prvotinou se
v roce 2004 stala kniha
Na útěku. Pak mu vyšel
horor a nyní druhý.
Píše MMA blog. DAV

DANIEL BARTÁK

Zápasník a spisovatel?
Barták ukazuje, že to jde
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Pražská Lumia Gallery otevřela své úplně nové Oko
Léto už je pryč, teploty klesly. Je čas vyrazit prozkoumat galerie. Proto pro vás máme jeden tip. Lumia Gallery v Praze, zná-
má skrze prezentaci digitálního umění, rozšířila své prostory a otevřela pro své návštěvníky třetí výstavní patro, do které-
ho umístila šest zbrusu nových interaktivních zážitkových instalací. Díla představují tvorbu současných českých i zahra-
ničních autorů a propojuje je fenomenální symbol vizuality – lidské oko. Tato soukromá galerie shromáždila zatím nejob-
sáhlejší soubor interaktivního audiovizuálního, digitálního umění v České republice. Více na www.lumia.gallery. MET

Víkend plný
saunování
Přijďte se zrelaxovat a do-
bít energii. Pokud vyrazíte
do největší ho saunového
světa v Česku v Aquapala-
ce Praha nyní o víkendu,
kdy se tu koná den otevře-
ných dveří, můžete vybírat
z 19 saun a prohříváren,
a navíc na vás čeká bohatý
doprovodný program plný
saunových ceremoniálů
a oblíbených peelingů.
To vše za mimořádné
vstupné. MET

Leží vám doma oblečení,
boty, knihy nebo domácí po-
třeby, které už nevyužíváte?
Co tyto věci vyměnit za něco
jiného? Zkuste to zítra v Pra-
ze 3 na Trzích na Jiřáku,
kde se koná takzvaný swap,
tedy vyměňování nebo daro-
vání nepotřebných věcí. Ne-
bojte se sem vzít i své ratoles-
ti. V Galerii Toyen v Infocent-
ru Prahy 3 je totiž po dobu
trhů připraveno hlídání dětí
spojené s výtvarnými dílnič-
kami. MET

Jděte za srdcem
nebo jeďte
s Kudrnou.

Víkend nabídne hned dvě
akce promilovníky výletů. Za-
čněme pozvánkou do Prahy.
Cesta Česka slaví 10. výro-

čí. U této příležitosti pořádá
den otevřených dveří, který

se uskuteční zítra v prosto-
rách klubovny a sídla spolku
v pražských Hlubočepech.
Akce je určena pro širokou ve-
řejnost a je vhodná pro rodi-
ny s dětmi. Program začíná
od 14 hodin.
Připravena je například in-

teraktivní hra nejen pro děti
s názvem Jdi za srdcem. V pro-
storách klubovny se uskuteč-
ní mimo jiné setkání a bese-

da s poutníky. Na náměstí bu-
dou umístěny tematické stán-
ky představující jednotlivé
projekty spolku, mezi které
patří Poutní cesty Blaník–Říp
a Říp–Blaník, jednodenní
akce Pouť Českého Anděla
a tábor Rytíř a Dáma.
Fanoušci turistiky se o ví-

kendu chystají i do Brna.
Klub českých turistů pořádá
ode dneška do neděle v Hote-

lu International Brno celosvě-
tový kongres Mezinárodní
ligy chodců. Jedná se
o prestižní událost, které se
zúčastní delegáti z 26 zemí.
Současně s kongresem pro-
běhne 55. ročník turistické-
ho pochodu Jede Kudrna oko-
lo Brna.
Zájemci mohou v rámci

akce vyrazit na různě dlouhé
pěší trasy. Dnes odpoledne se

koná Rozmarný kolomaznic-
ký pochod. Cílem je hrad Špil-
berk. Trasy víkendových so-
botních pochodů vedou
do oblasti Brněnské přehra-
dy, Pohádky máje či Morav-
ského krasu. Výchozím i cílo-
vým bodem je Společenské
centrum v Odbojářské ulici.
Po oba dny jsou připraveny
i trasy od 6 do 10 kmpro rodi-
ny s dětmi a kočárky. MET
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Už se to nehodí?
Řešením je
sobotní swap

Fanoušci turistiky si o víkendu
přijdou na své v Praze i v Brně
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Tramvajáci, autobu-
sáci i metráčci se pře-
vlečou. Nejdříve si je
oblečou na zkoušku.

Dopravní podnik hl. m. Pra-
hy (DPP) si na základě soutě-
že na nové stejnokroje vybral
jejich finální design, který
zpracovala Lenka Bernardes
da Silva a společnost Bernar-
des Fashion.

Padesátkamanekýnek
amanekýnů
Pět desítek zaměstnanců DPP
reprezentujících nejtypičtěj-
ší provozní profese začalo
v těchto dnech zkušební sady
nových uniforem testovat
v běžném provozu. Testování
potrvá do konce září 2025,
aby zátěží prošly všechny sou-
části uniforem určené pro
různá roční období. Po zapra-
cování připomínek, přípravě
finální střihové a technické
specifikace DPP v roce 2026
vyhlásí na nákup nových uni-

forem veřejnou zakázku.
Nové uniformy DPP mají cel-
kem 22 součástí ve verzi pro
dámy a 20 pro pány včetně ba-
revných variant. Na rozdíl
od stávajících uniforem, je-
jichž základní podoba pochá-

zí z roku 1995, je testovaný
stejnokroj barevně variabil-
nější. Současné uniformy po-
užívají pouze tři stejné barvy
pro dámskou i pánskou ver-
zi, a to bílou, tmavě a světle
modrou. Korporátní červená

jako doplněk se doposud ob-
jevuje pouze v logu DPP.

Bílá ustoupila do pozadí
Základní barvou zůstává tma-
vě modrá. Zcela novým prv-
kem je použití barvy ivory

pro košile s dlouhým či krát-
kým rukávem, béžové pro po-
lotrika a dále červené barvy
pro základní uniformní sou-
části, jako jsou dámská i pán-
ská polotrika, dámské vesty,
pulovry, čepice a šály. Návr-
háři také rozšířili portfolio
uniformních součástí v bledě
modré barvě o vesty a pulov-
ry pro pány, které kontrastu-
jí s červenými verzemi urče-
nými pro dámy. V neposlední
řadě došlo v nové kolekci
k potlačení bílé barvy, která
zůstává pouze u košil s nára-
meníky pro dispečery/ky a in-
formátory/ky v dopravě.
Novou součástí dámských

i pánských uniforem DPP
bude celoroční prošívaná ves-
ta a lehká, funkční nepro-
mokavá větrovka složitelná
do jedné z kapes, která bude
současně sloužit jako obal.
Nahradí dosavadní bundu,
takzvanou pasovku. Kalhoty
budou nově v chino střihu
a dámskou kolekci doplní
béžový šátek s jemným mod-
rým vzorem, který tvarově vy-
chází z loga DPP. MET

Nová uniforma strojvedoucího
metra DPP

V nových uniformách se objeví například dispečeři dopravních podniků (vlevo). Pro pražské řidiče a také
řidičky tramvají jsou připravené i nové pulovry. 4x DP – PETR HEJNA

K nové uniformě řidičky autobusu DPP patří dámská tmavě modrá
větrovka s reflexními prvky, dámská červená šála a čepice s logy DPP.

Řidiči autobusů budou testovat béžové polotriko s légou a logem
dopravních podniků a tmavě modré kalhoty.

STREET
SCOOTERING - BMX - SK8

VSTUP ZDARMA

27. 9. 2024

DJ FUUSE

START 14:00

SKATEPARK PARDUBICE

inzerce

DPP si vybral nové uniformy.
Teď je testují v běžném provozu



17 www.metro.cz

Opravdu může být
péče o nesoběstačné
spoluobčany takový
problém?
Již dlouho je skutečností, že
česká populace stárne, je stále
více lidí trpících ztrátou sobě-
stačnosti a zvyšuje se poptáv-
ka po službách s tím spoje-
ných. V roce 2023 to bylo 361
tisíc osob, přes 70 % z nich
bylo starších 65 let. A odhady
ukazují, že do roku 2050 do-
sáhne počet osob závislých na
cizí pomoci téměř 1 milionu.
O takto nemocné se většinou
starají jejich nejbližší. Taková
péče má své výhody, ale vyža-
duje opravdu hodně sil, vůle
i peněz. Z výsledků našich
průzkumů víme, že většina se
na tuto situaci snaží připravit.

nečným rozhodnutím státu
o přiznání závislosti na péči
pomáhá pojištěným náš prů-
vodce péčí. Ten nejdříve pro-
vede sociální šetření, které
je podmínkou pro zmíněné
předběžné plnění, ale také

s řešením situace
m žádostí, zorien-
m se v ostatních
pěvcích a jiné
oblematice so-
ciální péče, pří-
padně pomůže
sehnat nebo
doporučit ade-
kvátní profe-
sionální péči.
V případě, že
se životní si-
tuace klienta
změní, může
dál s prů-
vodcem péčí
komunikovat
a společně při-
způsobí plán
éče jeho aktuál-

m potřebám.

pojištění
soběstačnosti daňově
zvýhodněno, jako je tomu
například u životního
pojištění?
Ano, pojistné za III. a IV. stu-
peň snížené soběstačnosti je
možné uplatnit v rámci daňo-
vých odečtů. Celkem je mož-
né si ze základu daně odečíst
až osmačtyřicet tisíc korun
ročně. Je nutné dodat, že jde
o celkový souhrn za všechny
čtyři daňově zvýhodněné
produkty zajištění na stáří
− stávající životní pojištění,
penzijní připojištění a dva
nové produkty, dlouhodobý
investiční produkt a právě
pojištění soběstačnosti.

Třetina uvádí, že si bude šet-
řit peníze na péči, případně
na nákup potřebných služeb,
sama. Když jsme jim předsta-
vili možnost pojištění sobě-
stačnosti, 63 % respondentů
uvedlo, že ho považuje za
atraktivní, zejména z důvodu
jistoty a zajištění.

Dokáží si lidé představit,
jak pojištění soběstačnosti
vypadá v praxi?
Abychom jim to co nejvíce
zjednodušili, využili jsme
v průzkumu konkrétní pří-
klad. Tedy že klient si po-
jištění soběstačnosti sjedná
v 50 letech a platí 1 400 Kč
měsíčně. Po mrtvici se stává
nesoběstačným a začíná pobí-
rat od státu příspěvek na péči.
Z jeho pojištění mu začalo od
pojišťovny přicházet každý
měsíc pojistné plnění 20 ti-
síc Kč a díky tomu už může
pokrýt všechny dodatečné
náklady na kompletní péči.

Jak se vlastně soběstačnost
posuzuje?
Soběstačnost se posuzuje ve
čtyřech stupních podle indivi-
duální schopnosti nemocné-

ho zvládat deset základních
životních potřeb, které urču-
jí míru jeho nesoběstačnosti
a schopnosti se o sebe posta-
rat. Naše pojištění vyplácí
měsíční plnění od druhého
stupně snížené soběstačnos-
ti, tzn. od středně
losti a nemožnos
5−6 životních pot
statistik vyplývá
právě druhý stupe
je nejpočetněj
ším a zároveň
vážným ome-
zením, které
člověk těžko
zvládne sám.
Také vidíme,
že každý tře-
tí se stane
závislý na
pomoci. Od
85 let se riziko
nesoběstačnos-
ti ještě zvyšuje.
Proto naše pojiš-
tění platí doživo
ně, nemá omezen
dobu trvání a nes
předčasně, když h
začne nejvíc potřebovat.

Takže příspěvek od státu
dostane člověk až po
rozhodnutí příslušného
úřadu? Co do té doby?
Pojištění soběstačnosti FLEXI
po přiznání závislosti na péči
začíná vyplácet pojištěnému
měsíční plnění podle stupně,
který mu přiznal stát, a to až
do konce jeho života nebo
dokud bude nesoběstačný.
Problémem může být del-
ší trvání procesu přiznání
státního příspěvku na péči,
v průměru až 6 měsíců, ně-
kdy i déle. Nedílnou součástí
našeho produktu je předběž-

né plnění ve výši 50 % sjed-
nané pojistné částky. Vyplá-
címe ho, jakmile klient podá
žádost o státní příspěvek na
péči a po našem vlastním po-
souzení celkového zdravotní-

ho stavu pojištěného. Stane-li
se v některých případech, že
Úřad práce nakonec nesobě-
stačnost a závislost neuzná,
vyplacené peníze nám klient
již nevrací.

Ale nedostatek peněz asi
není jediným problémem,
který může člověka
v případě nesoběstačnosti
potkat. S čím ještě může
pojištění pomoci?
Jednou z hlavních výhod na-
šeho Pojištění soběstačnosti
FLEXI je, že ještě před ko-

Nesoběstačnost ve stáří dělá Čechům
starosti. „Sehnat příslušné zařízení či
zajistit pečovatelskou službu je obtížné
a nákladné. Pojištění soběstačnosti by mělo
přinést úlevu rodině, zaměstnavatelům
a koneckonců i státu,“ vysvětluje Petr
Procházka, ředitel Úseku pojištění osob
v pojišťovně Kooperativa.

Češi se obávají nesoběstačnosti.
Kooperativa nabízí řešení

soběstačnost

mu pomůže
– podáním

továním
přísp
pro
c

z
pé

ním

Je nějak
bě č

těžké závis-
sti zvládat
třeb. Ze
á, že
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-
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nou
skončí
ho člověk NÁVŠTĚVA PRŮVODCE PÉČÍ
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Jeden ze strategic-
kých pražských kop-
ců Letenská pláň za-
žil v minulosti mno-
ho krásného i smut-
ného.

Snad v každém městě existu-
jí místa, která jsou jakoby
předurčena k jediné formě vy-
užití. A pak i ta, která lze vy-

užívat mnoha způsoby. Tou-
to druhou lokalitou je nespor-
ně Letenská pláň. Kromě so-
kolských sletů, jimž jsme se
na stránkách deníku Metro
věnovali 12. července, se pro-
slavila i dopravním prven-
stvím. Náš přední elektro-
technik-selfmademan Franti-
šek Křižík tu předváděl devět
let svoji první elektrickou
tramvaj, což sice byla pro něj
akce ztrátová, ale velmi důle-
žitá. Řídil se totiž českým rče-
ním „chycen drápkem – la-

pen je ptáček celý“, takže
když tramvaje začaly cinkat
Prahou, nevzbuzovaly pani-
ku. Navíc se lidé přestávali
obávat oné tajemné a nevidi-
telné síly zvané elektřina.

Procházka a první nehoda
Křižík přišel s touto akcí u pří-
ležitosti úspěšné Zemské jubi-
lejní výstavy, která se konala
od 15. května do 18. října
1891 na Výstavišti u Stromov-
ky. Pomohlo mu i město, kte-
ré zřídilo na jižní straně Le-

tenské pláně lanovku na vod-
ní pohon, jejíž trasa začínala
v místech u dnešního Leten-
ského tunelu a kam zvídavé
Pražany přivážela z různých
koutů města koňka. Lanovka
se šplhala po stráni od
31. května toho roku a konči-
la u Letenského zámečku, ne-
daleko nějž byla nástupní sta-
nice Křižíkovy tramvaje míří-
cí ke Stromovce. Tramvaj jez-
dila rychlostí deset kilomet-
rů v hodině. Zpočátku
po osm set metrů dlouhé tra-

se přes část Letenské pláně
a poté ulicí Oveneckou k hor-
nímu vstupu do Královské
obory. V roce 1893 byla trasa
prodloužena o dalších šest
set metrů ulicí Nad Králov-
skou oborou až k Místodrži-
telskému letohrádku. Podle
pamětníků lidem nevadilo,
že odtud museli na Výstaviš-
tě jít ještě kus cesty Stromov-
kou pěšky. Provoz této první
a v dalších letech sezonní
pražské tramvaje Františka
Křižíka skončil teprve 15. srp-
na 1900. Za tu dobu svezla té-
měř šest set tisíc cestujících.

Ovál, na němž závodili
i pštrosi
Na Letné vznikala nejen hřiš-
tě tehdy nejslavnějších fotba-
lovýchmužstev – Slavie, Spar-
ty a DFC (Deutscher Fussball
Club) Prag, ale byl tu také vy-
budován ovál, jenž měřil na
délku tisíc metrů. Na šířku
pak měl dvacet metrů, čímž
se stal nejdelší dráhou Evro-
py. Jeho zahraniční „kolego-
vé“ měřili maximálně
666,66 metru. Obří elipsa
měla sloužit jako dostihová
dráha, „uvnitř níž byla dráha
atletická, vně potom dráha
pro cyklistický a motoristic-
ký sport“. Práce na oválu zača-
ly kvůli mrazům teprve
v březnu 1922 a první závod
se konal 27. května téhož
roku. Pro odborníky dodám,
že šlo o stavbu, jejímž zákla-
dembyla železobetonová des-
ka o síle osm až devět centi-
metrů, která na rovinkách
spočívala na štěrkovém loži.
Armovala se osmimilimetro-
vými pruty kladenými kří-
žem přes sebe ve vzdálenosti
padesát centimetrů. Každých
osm metrů dělila desku dila-
tační spára vyplněná lepen-
kou a zalitá dřevoasfaltem.
Aby soutěžící nevyjeli v zatáč-
kách z dráhy, stály tu „beto-
nové hrany na vnějším obvo-
du“.
Odtok dešťové vody do ka-

nalizace zajišťovala betonová
rýha vyhloubená po vnitřním
obvodu dráhy. Jedna tribuna
pro diváky stála poblíž nyněj-
ší ulice Milady Horákové
a druhá, užší a zastřešená,
vznikla na opačné straně ová-
lu. K této dráze již patřily re-
staurace, bufety i parkoviště
pro kočáry a automobily.
Pro představu, jak velkou

část pláně dráha zabrala, si
řekněme, že v současnosti
stojí na její menší části minis-
terstvo vnitra a Gymnázium
Nad Štolou, na větší části se
konaly zmíněné sokolské sle-
ty, mírně zasahovala do Le-
tenských sadů. V horní části
ilustrace jsou vidět dřevěné
stavby studentské Kolonky,
které stávaly po druhé světo-
vé válce u Špejcharu.

Doporučuje
Jirka KrampolJ

SELVO 31000
motor 1000 W s převodem do síly

2 nezávislé brzdy

dojezd až 55 km

max. rychlost 25 km/h

gelová baterie 1200 Wh (Li za příplatek)

doba nabíjení 6-8 hod.

USB k nabíjení telefonu

nosnost 150 kg

hmotnost 105 kg

rozměry 150 x 70 x 105 cm

doplňkové příslušenství

62 480 Kč 43 990 Kč
vč. DPH

Elektrické vozíky
a skútry

Nabídka platí pouze do 30. září 2024,
nebo do vyprodání zásob.

Dodatečná
posezónní sleva
dalších 10 %.

jen 39.590 Kč

Olomouc - Bukovany
SITTA K+M s.r.o., Bukovany 98,
tel.: 585 351 730

Olomouc - Holice (Husqvarna)
Agrocentrum DFG s.r.o.,
Týnecká 826/55,
tel.: 585 154 632, 608 714 245

Konice
Zahradní technika M. Dlouhý,
Smetanova 53, tel.: 722 744 267

Klášterec nad Orlicí
ŽIVA z.o., a.s.,
Klášterec n. Orl. 120,
tel.: 723 533 780,
465 637 381

Šumperk
Zahradní technika
Gronych,
Zábřežská 66,
tel.: 583 224 823

67 prodejen se servisem po celé ČR a SR. Nejbližší ve vašem regionu jsou tyto:

Seznam všech prodejců a další produkty najdete na

www.selvo.cz

inzerce

LETNÁ HOSTILA TRAMVAJ, OVÁL
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Jenže Pražané se stále více
obávali, že o tento výjimečný
ovál, na němž závodili i pštro-
si, přijdou. Důvodem byl
fakt, že pozemek pro ni byl
pronajat od města a nájemní
smlouva měla být uzavřena
na „krátkou řadu let a pro-
dloužení její nejisté“.
Město se skutečně rozhod-

lo letenský ovál zbourat do
konce roku 1929 s odůvodně-
ním, že Letná nesmí být věno-
vána pouze sportu, „ale musí
sloužiti všemu obyvatelstvu
Prahy“. Zrušení slavného ová-
lu se sice podařilo více než
rok odložit, ale na jaře 1931
dorazil na Letnou zákopnic-
ký oddíl, „který započal s tr-
háním betonové závodní
dráhy ekrazitem“. O pár týd-
nů později nezůstalo po nej-
větší raritě svého druhu ani
stopy. Poté tu stávaly jen cir-
kusy a jiná zábavná zařízení.

Perličky na závěr
Ještě přihodíme několik zají-
mavostí. K dopravní nehodě
Křižíkovy tramvaje došlo

při zkušební jízdě, kdy se
kůň zapřažený do pekařské-
ho vozu lekl, strhl vůz na ko-
leje a ten narazil do tramvaje.
Vynálezce nabídl pekaři, je-
muž kůň i povoz zřejmě patři-
ly, odškodné ve výši dvaceti
zlatých a tím vše skončilo. Ke
zranění osob ani koně nedo-
šlo.
Letenskou motocyklovou

plochou dráhu také využila
firma Harley-Davidson pro
uspořádání reklamní soutě-
že. Vyhrát měl ten, kdo doká-
zal ujet nejdelší vzdálenost
s jedním litrembenzinu. Vítě-
zem se stal humorista Zdena
Ančík, který sice neměl s říze-
ním motocyklu žádné zkuše-
nosti, ale protože prý slíbil
uveřejnit zmíněné firmě re-
klamu v humoristickém časo-
pise Trn, dostal od mechani-
ků protekčních pár deci po-
honných hmot navíc.
Další perličkou je fakt, že

historicky první podnikatelé
a tvůrci ve filmovém průmys-
lu bratři Lumierové později
koupili Kříženeckého sní-
mek takzvané voltiže. Jedna-
lo se o akrobatický způsob na-
skakování na neosedlaného
koně malostranských sokolů
na Letné. Šlo o první v Praze,
respektive v Čechách natoče-
ný film prodaný do zahrani-
čí. Možná za to mohl fakt, že
kamera po celou dobu zachy-
covala kromě bělouše, na
nějž sokolové střídavě naska-
kovali, také v pozadí se tyčící
Pražský hrad.
A konečně poslední perla.

I když slavný malíř Antonín
Slavíček pobýval a pracoval
poměrně často na venkově,
Prahu nezanedbával. Rád cho-
díval na procházky po Stro-
movce i po nedaleké Letné
a například o vzniku svého
slavného obrazu nazvaného
Praha z Letné napsal: „Sedl
jsem si na chvíli v restauraci

letenské, koukal jsem na tu
záplavu světla a střech, vrátil
jsem se domů, vzal štafli
a barvy a namaloval nejdřív
jednu, pak druhou a třetí vel-
kou a důkladnou studii a za
pět dní pustil jsem se do napí-
nání čtyřmetrové plachty.“

Do tohoto parku brával často
staršího syna Jana.
Další zajímavosti o Letné najde-

te v knihách autorky tohoto textu
– novinářky a spisovatelky Sta-
nislavy Jarolímkové, a to konkrét-
ně v prvním dílu knihy Co v prů-
vodcích o Praze nebývá, v kapito-

le 12 druhého dílu Netradičních
procházek Prahou a v kapitole 33
prvního dílu Pražských okének.
V titulu Slavní Češi a jejich blízcí
naleznete v kapitole o Křižíkovi
na straně 131 ilustraci zachycují-
cí lanovku jezdící po jižní straně
Letné. STANISLAVA JAROLÍMKOVÁ

Sobota

12.10. 2024

BECKY ALBERTALLI HOLLY BLACK ELIZABETH BRIGGS

ČEŠTÍ AUTOŘI KNIHY COSPLAY WORKSHOPY
A MNOHEM VÍC

NEJVĚTŠÍ FESTIVAL
YOUNG A NEW ADULT LITERATURY

www.humbook.cz

Takto zapózoval na Letné pštrosí
závodník. Tedy údajně.

Trať Křižíkovy tramvaje mířila přes Letnou do Královské obory,
takzvané Stromovky.

Takto měl vypadat rekordní ovál na Letenské pláni. Teprve koncem
19. století začala být Letná soustavněji osidlována. 3x JIŘÍ FILÍPEK

Postavička průvodkyně
z Pražských okének K. BENETKA

inzerce

A PŠTROSY. BYLA TU I LANOVKA
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Rodiče občas žehrají
na časovou nároč-
nost třídních schů-
zek. Svítá ale moder-
ní řešení.

Každý sedmý rodič se neúčast-
ní třídních schůzek. „Jedním
z hlavních důvodů jejich ab-
sence je neefektivní časová
organizace setkávání s učite-
li,“ uvádí Jana Piskořová z Pra-
hy, matka dvou školáčků. Do-
dává, že většina rodičů by uví-
tala možnost rezervovat si
schůzku na přesný čas.

Nemámčas, nehodí semi to
Podle průzkumu společnosti
PAQ Research se třídních
schůzek účastní zhruba
85 procent rodičů, z toho
40 procent z nich navštěvuje
schůzky vždy a 45 procent ob-
čas. Zbylých 15 procent
na třídní schůzky chodí jen
zřídka nebo vůbec.

„Mnoho rodičů si stěžuje,
že se v rámci třídních schů-
zek často probírají obecné in-
formace, které by mohly být
předány jinými způsoby, na-
příklad prostřednictvím
e-mailu. Rodiče také postrá-
dají individuální zpětnou
vazbu na třídních schůz-
kách, kde se velmi často řeší
záležitosti celé třídy nebo
školy,“ uvádí Pavel Ivon, stře-
doškolský pedagog a spoluau-
tor rezervačního systému
pro školy Reservando. Dopl-
ňuje, že dalším důvodem
k neúčasti může být konání
v nevhodných termínech,
kdy se rodiče nemohou účast-

nit kvůli práci nebo jinýmpo-
vinnostem.

Když je více sourozenců
Tátové amámy podle průzku-
mu preferují třídní schůzky
konané v odpoledních nebo
podvečerních hodinách, nej-
častěji mezi 16. a 18. hodi-
nou. „Většina škol má
pro třídní schůzky pevně sta-
novené termíny – konkrétní
den i hodinu. To je však pro-
blém pro rodiče více dětí, kdy
se schůzek musí účastnit oba
rodiče najednou, každý v jiné
třídě. U vícero sourozenců
nebo v případě samoživitelů
je pak situace ještě složitější.
Spousta rodičů by tak ocenila

možnost volby mezi různými
termíny nebo dny v týdnu,“
pokračuje Ivon.

Digitalizace pomáhá
Některé školy i učitelé už ro-
dičům vycházejí vstříc a vypi-
sují pravidelné termíny indi-
viduálních konzultací, pomá-
hají jim k tomu rezervační
systémy. „Učitelé jsou zvyklí
se s rodiči setkávat, ale do-
mlouvat schůzky s desítkami
jednotlivců zvlášť zkrátka ne-
bývá v jejich kapacitních
možnostech,“ poznamenává
Jana Piskořová, matka druhá-
ka a čtvrťáka.

Díky postupné digitalizaci
však školy mají pro kontakt

s rodiči stále víc funkčních
nástrojů, a to jak různé plat-
formy pro komunikaci s in-
formacemi o hodnocení
žáků, tak rychle objevují rov-
něž výhody rezervačních sys-
témů, které usnadňují zápi-
sy, konzultace a další akce ří-
zené školou.

Přesné načasování
Právě rezervační systémy
jsou způsob, jak organizaci
třídních schůzek zjednodušit
a vyjít termínově vstříc větší-
mu počtu rodičů. Podle prů-
zkumů a zpětné vazby od ro-
dičů by možnost rezervovat
si přesný čas třídní schůzky
uvítalo přibližně 70 procent

rodičů. „Hlavním cílem rezer-
vačních systémů je ulehčit
práci škole a v případě tříd-
ních a individuálních schů-
zek ušetřit čas rodičům. Uči-
tel do systému vypíše termí-
ny konzultačních hodin
a do e-mailu už mu chodí po-
tvrzené rezervace konkrétní-
ho času od jednotlivých rodi-
čů,“ dodává Ondřej Šibrava,
spoluautor sytému Reservan-
do. Upřesňuje, že rodiče
ze systému dostanou potvrze-
ní o rezervaci, vědí tak přes-
ně, na jakou hodinumají dora-
zit, kolik času ve škole stráví,
a vyhnou se chaotickému po-
stávání na chodbách při čeká-
ní na jednotlivé učitele. HAL

Rodiče těchto školáčků můžoumít snadnější přístup k učiteli. MAFRA

Máma, táta i učitelé mohou
ušetřit drahocenný čas

inzerce
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Instalace
označníků

je skvělým
příkladem
spojení přírody,
umění a historie.
Tento projekt
oživuje místní
krajinu a vytváří
také prostor pro
návštěvníky,
aby mohli
zanechat svou
stopu v podobě
zápisu či kresby
do vrcholové
knihy.
VÁCLAV ŠVENDA
RADNÍ STŘEDOČESKÉHO KRAJE
PRO OBLAST KULTURY,
PAMÁTKOVÉ PÉČE A CESTOVNÍHO
RUCHU

V knize můžete zanechat vzkaz či do ní něco nakreslit

„Naším cílem je sjednotit a pozvednout současný mobiliář zdejší
krajiny, protože v současnosti se na brdských vrcholech nachází často
nevzhledné a živelně vzniklé schránky. Jsme rádi, že jsme našli kom-
promis se zástupci Agentury ochrany přírody a krajiny a Vojenských
lesů a statků ČR, které nám pomohly dřevěné prvky nainstalovat,“ říká
Luboš Kožíšek ze spolku Brdy a Podbrdsko. Součástí označníků jsou
schránky s vrcholovou knihou, zpestřením výletů, do které může
každý poutník vložit vzkaz, vzpomínku, myšlenku nebo obrázek.

DŘEVĚNÉ RELIÉFY
Tetřev a fořt. Také jejich
okolí je bezpečné

Od června propojuje dominanty
Brd oficiální 120 kilometrů dlou-
há Brdská hřebenovka. Na jejích
hlavních turistických bodech tu-
risté nově potkají unikátní dřevě-
né označníky s uměleckými relié-
fy inspirovanými zdejším živo-
tem a především zástupci brdské
zvířecí říše. Už pár dní zdobí
vrchol Toku tetřev hlušec a na
Třemošné se vyjímá podobizna
fořta. Další umělecká díla budou
následovat. Do budoucna se
můžete těšit na divokou kočku,
sovu a možná i na nového obyva-
tele brdských hvozdů, vlka. Okolí
označníků je bezpečné, Vojenské
lesy a statky ČR zajišťují průzkum
jejich okolí a případně se také
postarají o odstranění nevybuch-
lé munice. Dřevěné prvky budou
umístěny na místa, která se na-
cházejí na značených turistických
trasách. Jsou tedy pro návštěvní-
ky bezpečná.

Označení ponese devět brdských vrcholů a míst

Dřevěné reliéfy vytvořili žáci oboru umělecký truhlář a řezbář
zWaldorfské školy v Příbrami. Zdejší žáci jsou schopni vyrobit
maximálně dva až tři označníky za rok. V plánu je označit
devět brdských vrcholů a zajímavých míst, předpokládá se
tedy, že projekt bude završen v roce 2027. Nové dřevěné
prvky jsou z kvalitního dubového dřeva, šindelová stříška je
zhotovena z šindele z modřínového dřeva. Reliéf je výsled-
kem detailní a pečlivé práce žáků, proto není možné jejich
výrobu uspěchat. TEXT, FOTO: BRDYAPODBRDSKO.CZ

Výlety do Brd teď
dostávají unikátní
nový náboj
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Webového dobrodruha Nolena Royaltyho fascinuje, když
na sebe díky jeho projektům na internetu náhodně narazí ná-
hodní lidé. Je autorem stránek, jako je třeba StrangerVideo,
zapnete si kameru a čekáte, kdo se objeví na druhé straně.
Koukáte na sebe se zcela neznámým člověkem a přenos trvá
tak dlouho, dokud jeden z vás nemrkne. Co se stane, když se
projekt tohoto typu stane hacknutelným a tak nějak se utrh-
ne ze řetězu, to zažil Nolen letos skrze bláznivé dění kolem
jeho projektu One Million Check-boxes. Vytvořil stránku, na

které je přesně jeden milion za-
škrtávacích boxíků, které může-
te libovolně zaškrtávat a odškr-
távat a kdokoli se k vámmůže
přidat. Po pár hodinách bylo na
stránce několik tisíc lidí, po pár
dnech už jich bylo několik set ti-
síc a společně zaškrtali a odškr-
tali na šest set milionů políček.
Ukázalo se, že šlo o promyšle-
nou akci uživatelů jednoho z dis-

kusních fór na Discordu. Skrze zaškrtávaná políčka si nechá-
vali šifrované vzkazy a domlouvali se tak na všemožných zá-
bavných způsobech, jak web hacknout. Používali automatizo-
vané boty, kteří dokážou zaškrtávat ohromné množství polí-
ček, a na stránce se tak začaly do zaškrtaných check-boxů pro-
mítat třeba tančící postavy. Když si na YouTube zadáte The Se-
cret Inside One Million Checkboxes, můžete si tuhle fantask-
ní historku nechat vyprávět přímo od Nolena. To video si pusť-
te, trvá pár minut a Nolen se celou dobu
směje a kroutí hlavou. Vy budete taky.
Sledujte mě na jantpnek.substack.com.

LUŠTĚNKA

To video si
pusťte,

trvá pár minut
a Nolen se celou
dobu směje
a kroutí hlavou.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!LUŠTĚNKA:PRST

ŘEŠENÍSUDOKU:

Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.

1. přinášet
2. neostré
3. bubák
(dětsky)

4. tečka
v telegramu

5. tajenka
6. vodní hlodavec
7. místo v poušti
s vodou

8. zasévaná
9. nástroje
vozků

„Palma je pro mě zkrátka jednoznačný symbol léta, moře
a krásných zážitků,“ libuje si@thedanielkrauz, který si pár dnů
užíval na Kypru. „Kyperské západy slunce jsou úžasné, a když jste
v přítomnosti šumících mořských vln, jsou nepřekonatelné,“
dodává pravidelný přispěvatel metrotagu.

@mojemetroPán boxíků

JAN ŠTĚPÁNEK
A JEHO INTERNETY



V KINECH OD 26. ZÁŘÍ
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„Bože, dej, ať
za námi nedorazí

naše baby.“
JANA STANGLOVÁ

Facebook
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20.10 Komisařka
Florence IV (2/4)
Vražedné tajemství. Krimiseriál
(Fr., 2018). Annecy a jeho
zločiny. Hrají: G. Hamonová,
A. Varga, D. Pinon, J. Ugolinová

21.45 Všechnopárty
Zábavná talk show Karla Šípa.
Hosté: M. Prokop,
M. Bočanová, P. Jákl st.

22.40 Hercule Poirot
Dvacet čtyři černých kosů.
Detektivní seriál (VB, 1989)

23.30 Maigret

01.10 AZ-kvíz

20.00 Profesionál
Drama (Fr., 1981). Agent,
kterého vlast odepsala. Hrají:
J.-P. Belmondo, R. Hossein,
J. Desailly, C. Claireová.
Režie G. Lautner

21.50 Stick
Krimifilm (USA, 1985). Hrají:
B. Reynolds, C. Bergenová,
G. Segal, C. Durning.
Režie B. Reynolds

23.40 Letecké katastrofy
Rozptýlená pozornost. 6. června
1995, let Ansett New Zealand
703, letoun Dash 8

00.25 Plukmizerů (5/6)

20.20 Deníček moderního fotra
Romantická komedie (ČR,
2021). Být otcem namateřské
není jen tak, a co teprve, když
se pro to rozhodnete z donu-
cení! Hrají: J. Mádl, T. Ramba,
L. Benešová, L. Hejlík.
Režie J. Haluza

22.35 Equalizér 2
Akční film (USA, 2018). Hrají:
D. Washington, M. Leová,
P. Pascal, B. Pullman

01.00 Mentalista (23)
Ve stopách Rudého Johna.
Krimiseriál (USA, 2008)

02.00 Mentalista II (1)

20.15 Česko Slovensko
má talent
Další série úspěšné talentové
show je tu letos znovu! Sle-
dujte opět ty nejlepší talenty
i hodnocení nové poroty!

22.10 Máme rádi Česko
Zábavný pořadMáme rádi
Česko opět prověří nejen zna-
losti diváků, ale především vě-
domosti českých celebrit. Co
všechno vědí o České republice?

23.55 Ano, šéfe!
Jsme tu proto, abyste
v hospodách nejedli blafy!

01.05 Policie v akci

18.00 Top 4 Kitkat Óčko chart

18.15 Óčko hity
Klipy nonstop

19.00 Party ride
Příprava na dnešní mejdan

21.00 O Black Party
Hip hop a r&b párty

22.00 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem
světa z pohodlí vašeho
domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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Řídit 25 tun vážící
náklaďák a přitom
neslyšet burácející
motor je zvláštní.
Elektrifikace naplno
dorazila i do těch
největších aut.

„Zrcátka můžete štelovat
přes ovladače na dveřích,“
ukazuje mi školitel společ-
nosti Scania. A nejen ta boč-
ní, ale i menší, která nad veli-
kánským předním sklem
a bočním oknem vpravo hlí-
dají mrtvé úhly a zda se mi
pod kabinou nemotá dítě.
Usedli jsme za volant nového
elektrického obra, zapínáme
pásy, zasouváme nezbytnou
kartu řidiče kvůli tachografu
a vyrážíme na stokilometro-
vou trasu z Prahy na sever.
Švédská Scania se elektrifi-

kaci nákladní dopravy věnu-
je už dlouho, naposledy jste
si o tom v deníku Metro moh-
li přečíst v létě roku 2022,
kdy jsme po Praze jezdili elek-

trickým náklaďákem Scania
25P BEV s dojezdem 260 kilo-
metrů a celkovou váhou
16 tun. Už tehdy to bylo ma-
gické, ale to jsme netušili,
co přiveze Scania pár vyvole-
ným novinářům letos – zdo-
konalené trucky nacpané ba-
teriemi, které se dojezdem
rovnají osobním elektromobi-
lům a přitom utáhnou mno-

hatunové náklady. Tohle už
nejsou náklaďáky do města,
ale na regionální dálkovou
přepravu. Silnější Scania 45R
Electric se hodí na tahání ná-
věsů, my jsme sedli za volant
o něco slabší verze
40R Electric. Máme celkem
540 koní, celkovou váhu
25,2 tuny, soustava baterií
má kapacitu 624 kWh, do-

jezd nám palubní počítač hlá-
sí 460 kilometrů. S tím už se
dá pracovat, co myslíte?
Tento 400kW elektromo-

tor utáhne i s přívěsem cel-
kem 40 tun, zmíněný silnější
450kW dokonce až 64 tun.
Na korbě jsme měli naloženo
osm betonových bloků, aby
byla téměř naplněna maxi-
mální váha 27 tun.

Cena elektrických scanií není veřejným údajem. Záleží na individuální dohodě se zákazníkem. 4x METRO

Pneumatiky pro vozy Škoda
s pojištěním v ceně
Nejen v období podzimních plískanic a zimním provozu
jsou správně zvolené pneumatiky zásadní pro bezpečnou
jízdu. Kvalitní obutí může znamenat rozdíl mezi zvládnutým
manévrem a ztrátou ovladatelnosti auta. Proto Škoda E-shop
nabízí testované pneumatiky i kompletní sady s disky pro
konkrétní modely značky.

Výběr nových pneumatik není úplně triviální záležitost, zohlednit je třeba kromě rozměrů uvedených v technickém průkazu i mnoho dalších
aspektů. E-Shop Škoda nabízí kompletní sady plechových i litých disků se zimními i letními pneumatikami doporučenými přímo automobilkou.
A to přehledně, pro jednotlivé modely. Atraktivní komplety kol jsou navíc často součástí zajímavých cenových akcí, především před sezónou.
Hledáte-li optimální obutí na zimní sezonu, lze také navštívit kteréhokoli autorizovaného servisního partnera Škoda, kde podle VIN vozidla rychle
zjistí, jaké značky, typy a rozměry pneumatik jsou vhodné přímo pro váš vůz. Někdy se totiž doporučení automobilky liší i podle motorizace či
formy karoserie. Prodávané pneumatiky jsou testovány vývojovým oddělení Škoda pro konkrétní modely.

Další nezanedbatelnou výhodou pořízení pneumatik prostřednictvím autorizované servisní sítě Škoda,
nebo Škoda E-shop je záruka Pneugarance. Ta je standardem a nic se za ni nepřiplácí. Chrání vás před
nenadálými finančními náklady v případě neopravitelného poškození pneumatiky a kryje i poškození
způsobená například najetím do výmolu, proražením o obrubník nebo předmět na vozovce. Škoda
Pneugarance kompenzuje zůstatkovou hodnotu poškozené pneumatiky při nákupu nového pláště.
Míru opotřebení vyjadřuje aktuální hloubka dezénu, přičemž výše krytí dosahuje až 70 % aktuální
prodejní ceny konkrétní pneumatiky.

Autorizované servisy Škoda samozřejmě nabízejí i profesionální služby pneuservisu, ať už jde
o přezouvání pneu, nebo výměnu sezonních kol či vyvážení. Některé navíc za symbolickou částku
v řádu několika stokorun odborně uskladní sezónní pneumatiky v ideálních podmínkách v rámci služby
Škoda Pneuhotel. Ušetří vám tak nejen místo a námahu, ale i prodlouží životnost obutí.

Škoda Pneugarance
kryje poškození
pneumatiky z provozu
i vlastním zaviněním

Profesionální pneuservis
i uskladnění v Pneuhotelu
nabízejí autorizované
servisy Škoda

inzerce

ZA VOLANTEM OBRA
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Proč se říká kamioňákům králové silnic? Podívejte na ten výhled.

Takmohutná baterie musí
něco vážit. „Samozřejmě, jen
baterie váží 4,1 tuny,“ říká
školitel a ukazuje nákres pod-
vozku, kde jsou bateriové blo-
ky zakreslené. Elektromotor
lze nabíjet přes zásuvku umís-
těnou z boku vedle stupátek
do kabiny konektorem CCS2
a výkonem až 375 kW. Pokud
na tak výkonnou nabíječku
narazíte, dobijete auto dopl-
na za 85 minut. Jelikož je ale
zásuvka na boku, bývá v Čes-
ku problém na takový nabíje-
cí stojan narazit, navíc musí-
te počítat s délkou a výškou
auta. Ale jde to, jak vysvětlu-
je školitel, jen se musí cesta
pořádně plánovat. Záruka
na baterii je 1,5 milionu kilo-
metrů a 12 let.
Příští rok Scania dobíjecí

výkon zdvojnásobí. Auta do-
stanou standard pro kamio-
ny MCS (Megawatt Charging
Standard) a ten nabije auto
výkonem až 750 kW.
Infrastruktura na tento typ

dopravy však v Česku není
ještě vybudovaná, a pokud
bude možné náklaďáky nabí-
jet i během nakládky a vy-
kládky přímo na rampách,
bude to perfektní.
V elektromotoru je schova-

ná i šestistupňová automatic-
ká převodovka, její práci vů-
bec při jízdě neřešíme. Na-
opak nás potěšila elektrická
obdoba retardéru, kdy auto
rekuperuje, sundáte-li nohu
z plynového pedálu. Tři stup-
ně tohoto rekuperačního brž-
dění, při němž se vrací ener-
gie do akumulátorů, ovládáte
páčkou pod volantem, tam
kde mají klasické spalovací
scanie právě ovladač retardé-
ru.
Během stokilometrového

testu jsme se při kombinaci
dálniční rychlosti devadesát
kilometrů za hodinu a jízdy
po okreskách dostali na prů-
měrnou spotřebu
105 kWh/100 km. A baterie
na konci hlásila hodnotu
75% nabití. PETR HOLEČEK

Kvalitní litá kola pro zimníKvalitní litá kola pro zimní
provoz za akční cenyprovoz za akční ceny

Originální rozměryOriginální rozměry Typový listTypový list

AEZ Panama high gloss
19“, 20“, 21“

DOTZ Spa dark
17“, 18“, 19“

DEZENT AO black
19“, 20“

DESIGN
pro EV vozy

DEZENT KF dark
16“, 17“, 18“, 19“

Do roku 2030 by evropské silni-
ce mělo podle studie Traton
Face Study brázdit 230 tisíc
nákladních elektromobilů.

• Scania proto také založila spo-
lečnost Erinion, která se bude
zabývat řešeními v oblasti
nabíjení. Plánuje, že nainstalu-
je až 40 tisíc nabíječek přímo
v depech.

• Baterie v kamionech švédské-
ho výrobce mohou vydržet
i 1,3 milionu kilometrů, což
odpovídá životnosti vozu.

Jejich uhlíková stopa je oproti
srovnatelným produktům
v odvětví přibližně třetinová,
protože se vyrábějí bez použi-
tí fosilní elektřiny v severním
Švédsku. Scania zvolila lithi-
um-iontové články prizmatic-
kého tvaru, které se montují
v Södertälje do bateriových
sad o kapacitě 416 nebo
624 kWh, z čehož je přibližně
83 procent využitelných.

• Scania v Česku oslavila v květ-
nu třicátiny. 23. května 1994
byla do obchodního rejstříku

zapsána společnost Scania
Czech Republic jako dceřiná
firma a oficiální zastoupení
švédského výrobce těžkých
nákladních vozidel, autobuso-
vých podvozků a průmyslo-
vých motorů. Zatímco v roce
1994 a 1995 Scania v Česku
registrovala nejvýše desítky
nákladních vozidel, za první
čtyři měsíce roku 2024 je
s 520 kusy dvojkou v segmen-
tu těžkých nákladních vozidel
N3. Od svého založení
tu firma doteď prodala
24 tisíc aut. HOP

Displej zobrazuje zatížení náprav, dojezd i spotřebu.

SCANIA V ČESKU OSLAVILA TŘICETINY. FIRMA ŠLAPE DO ELEKTRIFIKACE

Pracoviště řidiče. Pro příští roky je chce Scania zmodernizovat.

DO ZÁSUVKY
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Závod na jihu Mora-
vy se do mistrovství
světa vrátí po pěti
letech.

Velká cena České republiky
silničních motocyklů se
v Brně pojede příští rok 18. až
20. července. Předběžný ka-
lendář včera zveřejnila Mezi-
národní motocyklová federa-
ce, v Česku se uskuteční dva-
náctý z dvaadvaceti závodů
v seriálu.
Vedle návratu na Masary-

kův okruh je novinkou i zařa-
zení Velké ceny Maďarska,
která se pojede na okruhu
u jezera Balaton koncem srp-
na. Šampionát začne nově
na přelomu února a března
v Thajsku a zakončí ho v polo-
vině listopadu Velká cena Va-
lencie. MS zavítá do 18 zemí,
hned čtyřikrát se pojede
ve Španělsku.

Návratmotocyklovéhomis-
trovství světa do Brna byl ofi-
ciálně oznámen v srpnu. Na-
posledy se elitní světoví jezd-
ci na Masarykově okruhu
představili v roce 2020, poté
závod ze seriálu vypadl kvůli
nedostatku financí na zapla-
cení takzvaného zalistovací-
ho poplatku. Promotérská
společnost také požadovala
opravu dráhy, na což neměl
tehdejší majitel okruhu pro-
středky. ČTK

Juniorka Fergusonová slaví druhé zlato
Britka Cat Fergusonová vyhrála na cyklistickémmistrovství světa v Curychu po časovce
i silniční závod juniorek. Druhá byla Španělka Paula Ostizová, třetí Slovenka Viktória
Chladoňová, stříbrná juniorka z úterní časovky. Nejlepší z kvarteta českých reprezentan-
tek Daniela Hezinová obsadila 15. místo, na medaili ztratila téměř dvě a půl minuty. ČTK

Letos se pojedou Velké ceny
v následujících termínech.
V závorce je závodní okruh.

• 2. 3. Thajsko (Buriram),
16. 3. Argentina
(Termas de Río Hondo)
30. 3. USA (Austin),
13. 4. Katar (Losail)
27. 4. Španělsko (Jerez)

11. 5. Francie (Le Mans)
25. 5. Velká Británie
(Silverstone)
8. 6. Aragonie (Aragón)
22. 6. Itálie (Mugello)
29. 6. Nizozemsko (Assen)
13. 7. Německo (Sachsenring)
20. 7. Česko (Brno)
17. 8. Rakousko (Spielberg)
24. 8. Maďarsko (Balaton)

7. 9. Katalánsko (Barcelona)
14. 9. San Marino (Misano)
28. 9. Japonska (Motegi)
5. 10. Indonésie (Mandalika)
19. 10. Austrálie
(Phillip Island)
26. 10. Malajsie (Sepang)
9. 11. Portugalsko (Algarve)
16. 11. Valencie
(Circuit Ricardo Tormo) ČTK

100
Všechny olympijské medai-
listky v běhu na 100 metrů
překážek – Masai Russello-
vá z USA, Francouzka Cyré-
na Sambaová-Mayelaová
a Portoričanka Jasmine
Camachová Quinnová
– budou příští rok závodit
v novém seriálu Grand Slam
Track. Stojí za ním někdejší
čtvrtkařský šampion a re-
kordmanMichael Johnson.
Hvězdy krátkých překážek
patří do skupiny 48 atletů,
kteří budou mít celoroční
smlouvu, dalších 48 atletů
dostane smlouvu na jeden
mítink. Ty budou čtyři.

42
Napheesa Collierová vyrov-
nala 42 body v jednom utká-
ní rekord play-off WNBA.
Osmadvacetiletá americká
basketbalistka měla hlavní
podíl na vítězství Minneso-
ty nad Phoenixem 101:88
a postupu svého týmu do se-
mifinále zámořské soutěže.
O rekord se dělí s Breannou
Stewartovou a Angel
McCoughtryovou. ČTK

Masarykův okruh u Brna je určený pro automobilové i motocyklové
závody. Má 14 zatáček a měří téměř pět a půl kilometru. MAFRA

„Mohu si říkat
mistr Evropy?“
Po třech měsících komi-
se rozhodčích UEFA
uznala, že němečtí fotba-
listé měli ve čtvrtfinále
ME proti Španělsku ko-
pat penaltu za ruku
Marca Cucurelly. Toni
Kroos, pro něhož se po-
rážkou 1:2 v prodlouže-
ní uzavřela úspěšná ka-
riéra, na to reagoval
s hořkostí: „Mohu se pro-
hlásit za mistra Evropy,
když je oficiálně potvrze-
no, že šlo o chybu?“

V Chebu začne
příprava na ME
České házenkářské re-
prezentantky nastoupí
k prvním dvěma zápa-
sům v nové sezoně. Svě-
řenkyně norského trené-
ra Benta Dahla dnes a zí-
tra změří na tradičním
přípravném turnaji
O štít města Chebu síly
s Polskem a Islandem
a začnou se chystat
na mistrovství Evropy,
které je na programu
na přelomu listopadu
a prosince a na němž se
představí i reprezentace
Polska a Islandu. ČTK

KALENDÁŘ ROKU 2025

ČÍSLA DNE

AP

KRÁTCE

Motorky v Brně zaburácí
v polovině července 2025


